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Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:00:01  

Dzień dobry. Witam serdecznie pana wójta, witam szanowną radę, witam pracowników Urzędu Gminy, 

witam naszych gości dzisiaj na naszej sesji, czyli witam dyrektora szkoły Ludwika Sobola, witam panią 

kierownik Gminnego centrum kultury i edukacji w Cisnej panią Ewelinę Kudła-Krawiec, witam sołtysa z 

Cisnej, pana Henryka Gajdę, witam również z nami są dzisiaj pan Daniel Piwowar, audytor, który 

przeprowadzał audyt w gminie Cisna w Urzędzie Gminy oraz pani Olga Bątruk, pani mecenas, która tutaj też 

będzie występować. Witam wszystkie osoby, które oglądają dzisiejszą transmisję online.  

Otwarcie sesji i sprawdzenie prawomocności obrad. 

Otwieram ósmą sesję Rady Gminy Cisna. W dzisiejszym posiedzeniu rady na 15 radnych mamy, 12 bierze 

udział. Wszystkie podjęte dzisiaj uchwały są prawomocne. Przypominam, że zgodnie z art.  21b ustawy z 

8  marca 1990 roku o samorządzie gminy, obrady Rady Gminy są transmitowane i utrwalane za pomocą 

urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej, 

na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób zwyczajowo przyjęty.  

Proszę pani i panów radnych oraz wszystkie obecne tu osoby o uwzględnienie tej informacji w przypadku 

zabierania głosu, o bezwzględne przestrzeganie przepisów z prawa ochrony danych osobowych. Prosiłbym 

jeszcze wszystkich państwa o wyciszenie telefonów. I jeszcze taka tutaj uwaga. Bardzo proszę, podczas 

dyskusji podczas zadawania pytań wszystko, korzystamy z mikrofonów, ponieważ później są problemy w 

zrobieniu stenogramu. 

Przedstawienie porządku obrad: 

Przedstawię państwu porządek dzisiejszej sesji:  

Pkt 1. Otwarcie sesji i sprawdzenie prawomocności obrad to już za nami.  

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad.  

Pkt 3. Zatwierdzenie protokołu z siódmej sesji Rady Gminy Cisna.  

Pkt 4. Sprawozdanie międzysesyjne wójta gminy Cisna.  

Pkt 5. Odczytanie protokołów komisji stałych.  

Pkt 6. Podjęcie uchwał następujących projektów i po kolei:  

- Projekt projekty uchwał w sprawie uchwalenia zmiany nr 1/2023 miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego w gminie Cisna.  

- Kolejny projekt w sprawie ustalenia opłaty miejscowej na terenie gminy Cisna.  

- Następnie projekt w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na terenie gminy 

Cisna w 2025 roku  

- Kolejny projekt w sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Cisna.  

- Następnie projekt uchwały w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi, ustalenia stawki tej opłaty oraz zwolnienia z części opłaty za gospodarowanie odpadami 



odpadami komunalnymi, właścicieli nieruchomości zabudowanych budynkami mieszkalnymi 

jednorodzinnymi kompostującymi bioodpady stanowiące odpady komunalne w kompostowniku 

przydomowym na terenie gminy Cisna, chyba najdłuższy tytuł uchwały, jaki do tej pory mieliśmy.  

- Następny projekt w sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi 

oraz ustalenia wysokości stawki opłaty za pojemnik.  

- Później projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji skarg, wniosków i petycji.  

- Projekt uchwały w sprawie wyznaczenia przedstawiciela do pełnienia funkcji członka rady społecznej czy 

samodzielnym publicznym zespole opieki zdrowotnej w Lesku.  

- Projekt uchwały w sprawie zamiaru likwidacji publicznego punktu przedszkolnego w Wetlinie w celu 

następczego utworzenia niepublicznego punktu przedszkolnego w Wetlinie.  

- Kolejny projekt w sprawie uchylenia uchwały nr 6/49/2024 rady gminie Cisna w sprawie zaciągnięcia 

kredytu długoterminowego.  

- Kolejny projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy w 2024 roku.  

- I ostatni projekt w sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej gminy Cisna na lata 2024 2033.  

Następnie będą wolne wnioski oraz zakończenie obrad sesji, czy są jakieś uwagi? Co do, co do, słowa mi 

brakło. Co do porządku obrad? Przepraszam bardzo, czy są jakieś uwagi co do porządku obrad? Nie widzę. 

Szanowni Państwo, nie widzę tutaj żadnych uwag, żadnych zmian.  

Przyjęcie porządku obrad.  

W takim razie przy głosu, przystępujemy do głosowania nad przyjęciem zaproponowanego porządku obrad. 

Proszę o uruchomienie głosowania. I kto z państwa Radnych już sekundkę, już się uruchamia, kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem zaproponowanego porządku obrad, kto się wstrzymał, kto jest przeciw? 

Dziękuję. Tu jakiś problem jest techniczny. Już chyba wszystko się udało tutaj doprowadzić do porządku. Na 

12 głosujących radnych, 12 jest za. W związku z powyższym dzisiejsza sesja odbędzie się wg przyjętego 

porządku obrad.  

 

Zatwierdzenie protokołu z VII Sesji Rady Gminy. 

Przechodzimy do kolejnego punktu do pkt 3. Zatwierdzenie protokołu z siódmej sesji rady gmina, Rady 

Gminy Cisna. Szanowni Państwo, Radni wszyscy dostali państwo stenogram z tego protokołu. Czy są jakieś 

uwagi do tego protokołu? Nie widzę. W takim razie. Przystępujemy do głosowania nad przyjęciem protokołu 

z siódmej sesji Rady Gminy Cisna bardzo proszę o uruchomienie głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za 

przyjęciem protokołu z siódmej sesji Rady Gminy Cisna? Kto się wstrzymał? Kto jest przeciwko. Na 12 

radnych głosujących, 12 osób głosowało za. W związku z powyższym protokół z siódmej sesji Rady Gminy 

Cisna, Cisna został zatwierdzony.  

Sprawozdanie międzysesyjne Wójta Gminy Cisna. 

I przechodzimy do pkt 4 sprawozdanie międzysesyjne wójta gminy Cisna. Panie wójcie, oddaję panu głos.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 00:06:39  

Sprawozdanie z działalności wójta gminy Cisna. Szanowni Państwo.  



Witam wszystkich bardzo serdecznie, na ósmej sesji Rady Gminy Cisna. Cieszę się, że możemy spotkać się, 

aby wspólnie omawiać sprawy ważne dla rozwoju naszej gminy. Dziękuję radnym, sołtysom, pracownikom 

urzędu oraz mieszkańcom za obecność i zaangażowania. Szczególne podziękowania kieruję także do 

zaproszonych gości, którzy zdecydowali się uczestniczyć w naszych obradach osobiście lub online. 

Dzisiejsze spotkanie z okazją do podsumowania dotychczasowych działań oraz przedyskutowania istotnych 

kwestii, które wpłyną na przyszłość naszej społeczności. Liczę na państwa, aktywny udział oraz 

konstruktywne propozycje. Pozwólcie, że rozpoczną od sprawozdania z mojej działalności w ostatnich 

tygodniach, aby przybliżyć państwu podjęte inicjatywy i najważniejsze wydarzenia, w których 

uczestniczyłem.  

30  września miałem przyjemność spotkać się z panią europoseł Elżbietą Łukacijewską oraz posłem 

Bartoszem Romowiczem. To już nasze kolejne spotkanie, które przybliża nas do osiągnięcia wspólnych 

celów. Rozwój turystyki i poprawa infrastruktury w gminie Cisna to są dla nas priorytety. Rozmawialiśmy o 

konkretnych. Działania, które pozwolą przyciągnąć więcej turystów, a jednocześnie zadbać o lepsze warunki 

życia dla mieszkańców. Dzięki współpracy na poziomie lokalnym, krajowym i europejskim. Jesteśmy coraz 

bliżej realizacji tych ambitnych planów. Bardzo dziękuję za wsparcie pani europoseł i panu posłowi. Liczę, 

że nasze wspólne projekty przyniosą wiele korzyści dla naszej gminy, a o konkretnych projektach, o których 

rozmawialiśmy w trakcie mojego sprawozdania, będę mówić.  

3  października. Miałem przyjemność spotkać się z panem Józefem Szymbarą, wieloletnim działaczem 

PTTK oraz prezesem spółki bieszczadzkie schroniska i hotele górskie PTTK z siedzibą Sanoku. 

Rozmawialiśmy o możliwości wykorzystania środków ze strategii ponadlokalnej do przygotowania projektu 

odtworzenia i remontu wyciągu narciarskiego w Cisnej. Nie ukrywam, że bardzo mnie ucieszył fakt, że pan 

prezes wyraził chęć reaktywacji wyciągu w miejscu, gdzie kiedyś funkcjonował on z dużym powodzeniem. 

To niezwykle ważna inicjatywa, która mogłaby znacząco wpłynąć na rozwój turystyki zimowej w naszej 

gminie. Uruchomienie wyciągu dałoby nam możliwości na sezon zimowy. Nowe możliwości i uczyniło cisnę 

jeszcze bardziej atrakcyjną dla turystów. 7  października z mojej inicjatywy w Urzędzie Gminy Cisna odbyło 

się spotkanie komisji budżetu i oświaty, którego celem było omówienie i zaakceptowanie aneksu do arkuszu 

organizacyjnego przesłanego przez dyrektora szkoły.  

Podczas spotkania szczegółowo przeanalizowaliśmy możliwości finansowe gminy w zakresie dodatkowych 

wydatków na oświatę. Wydatki na oświatę stanowią bardzo duże obciążenie dla budżetu, pomimo dużych 

chęci i akceptacji każdej dodatkowej godziny dla naszych dzieci, nie jesteśmy w stanie spełnić oczekiwań. 

Niestety, nasza sytuacja finansowa nie pozwoliła na pełną akceptację przedstawionego przez dyrektora 

szkoły aneksu, do arkusza arkusza organizacyjnego. Przyznaliśmy jedynie 2 godziny zajęć rewalidacyjnych, 

pozostałe godziny nie zostały zaakceptowane. Mówiąc wprost, w budżecie nie ma więcej środków na 

oświatę. Liczymy na współpracę z dyrekcją oraz radą pedagogiczną szkoły, co pozwoli nam na 

wypracowanie w przyszłości arkusza organizacyjnego mieszczącego się w budżecie, a zarazem spełniającego 

oczekiwania dzieci. Z wyrozumiałością zaakceptowaliśmy wszystkie dodatkowe godziny zajęć 

rewitalizacyjnych, rozumiejąc ich znaczenie dla uczniów. Jednakże godziny zajęć korekcyjno-

kompensacyjnych nie zostały przyjęte ze względu na ograniczenia finansowe.  

8  października miałem przyjemność wystąpić w programie dzień dobry TVN, na zaproszenie redakcji. W 

trakcie wywiadu promowałem naszą gminę i zachęcają do przyjazów w Bieszczady. Wraz z prowadzącym 

rozmawialiśmy o urokach polskiej jesieni, która w Bieszczadach jest wyjątkowo malownicza. Czyste 

powietrze, spokój, niesamowite widoki są idealnym powodem, by nas odwiedzić. Podkreśliłem, że każda 

pora roku w Bieszczadach jest wyjątkowa. Zachęcałem również do rezerwacji na sylwestra ferie zimowe, 

ponieważ zima w Bieszczadach zawsze dopisuje, a wyciągi narciarskie są dobrze przygotowane, naśnieżone i 



co najważniejsze nie ma przy nich długich kolejek.  

12  października miałem przyjemność otwierać wraz z dyrektorem biegu Mirosławem Bienieckim 12. 

maratonu Bieszczadzkiego. Był to wyjątkowy dzień pełen emocji, wspaniałych, sportowych wyzwań. 

Miałem również zaszczyt wręczyć nagrody najlepszym zawodnikom, co nie ukrywam, uczyniłem z ogromną 

radością. Serdecznie dziękuję dyrektorowi biegu oraz wszystkim wolontariuszom, bez których to 

niesamowite wydarzenie nie mogły. Nie mogłoby się odbyć zaangażowanie licznej grupy wolontariuszy i 

ciężka praca sprawiły, że maraton przebieg sprawnie w atmosferze pełnej radości i sportowego ducha. 

Gratulując wszystkim uczestnikom, którzy odważyli się zmierzyć wymagającą, ale przepiękną trasą, od razu 

zaprosiłem na kolejne wydarzenia sportowe organizowane w naszej gminie.  

Podkreślałem przy tym, że nasze Bieszczady czekają na sportowców przez cały rok.  

14  października miałem przyjemność spotkać się z podkarpackim komendantem wojewódzkim państwowej 

straży pożarnej, pożarnej, starszym brygadierem mgr. inż. Tomaszem Baranem. Nasza rozmowa skupiała się 

na potrzebach i wyzwaniach, przed jakimi stoją jednostki Ochotniczej straży pożarnej w gminie Cisna. 

Gmina Cisna ze względu na swoją dużą powierzchnię i trudny teren zmaga się z problemami dotyczącymi 

długiego czasu dojazdu do niektórych lokalizacji. Najbliższa jednostka państwowej straży pożarnej znajduje 

się w Lesku, co dodatkowo wydłuża czas reakcji w nagłych sytuacjach. W związku z tym konieczne jest 

dalsze wsparcie dla naszych lokalnych jednostek OSP, aby mogły skutecznie reagować na zagrożenia i dbać 

o bezpieczeństwo mieszkańców oraz turystów. Podczas spotkania omówiliśmy konkretne potrzeby naszych 

jednostek, zarówno sprzętowe, jak i szkoleniowe.  

Dziękuję komendantowi za otwartą rozmowę i wsparcie. Wierzę, że wspólnie uda nam się zrealizować 

działania, które poprawią bezpieczeństwo w naszej gminie.  

15  października w regionalnej Dyrekcji ochrony środowiska w Rzeszowie odbyło się spotkanie, na które 

zostałem zaproszony przez dyrektora regionalnej Dyrekcji ochrony środowiska. W spotkaniu uczestniczyły 

delegację z urzędu Marszałkowskiego, podkarpackiego Zarządu Dróg Wojewódzkich, dyrektor 

Bieszczadzkiego parku Narodowego, wójt gminy Lutowiska oraz przedstawiciel firmy Trasal, 

odpowiedzialnej za przygotowanie projektu dokumentacji dla inwestycji, przebudowy drogi wraz z 

chodnikami i ścieżkami rowerowymi. Omawialiśmy szczegóły dotyczące realizacji etapu drugiego Cisna -

Wetlina oraz etapu trzeciego Wetlina-Ustrzyki dolne.  

Wielokrotnie zabierałem głos, podkreślając strategiczne znaczenie tych inwestycji dla naszej gminy. Ze 

względu na ich ogromny wpływ na poprawę bezpieczeństwa zarówno mieszkańców, jak i turystów 

odwiedzających nasz region.  

16  października w Ustrzykach Dolnych odbyło się spotkanie Bieszczadzkiego związku komunikacyjnego, w 

którym miałem przyjemność uczestniczyć wraz z innymi samorządowcami z naszego regionu. Podczas 

spotkania podkreślono istotną rolę Bieszczadzkiego związku komunikacyjnego, w zapewnieniu transportu 

publicznego, co jest kluczowe dla mieszkańców naszej gminy, naszych gmin. Związek realizuje zadania 

własne, własne gmin, takie jak dowóz dzieci do szkoły i zapewnienia połączenia z innymi regionami, 

skutecznie przeciwdziałając wykluczeniu społecznemu. Podczas spotkania analizowano również koszty 

funkcjonowania związku oraz przyszłe potrzeby finansowe związane z jego działalnością. W szczególności 

omówiono wniosek, który zostanie złożony do funduszu rozwoju przewozów autobusowych FRPA. To 

program wspierający rozwój transportu publicznego poprzez dofinansowanie przewozów autobusowych.  

19  października w Polańczyku miałem przyjemność wraz z innymi samorządowcami naszego regionu 

uczestniczyć w wyjazdowym posiedzeniu podkomisji stałej do spraw wykorzystania środków pochodzących 



z Unii Europejskiej to wyjątkowe spotkanie, pozwoliło mi na bezpośrednią rozmowę z przedstawicielami 

komisji oraz zadanie pytań dotyczących efektywnego wykorzystania funduszy unijnych w naszym regionie. 

Miałem również okazję zgłosić wyzwania, jakie napotykamy podczas przygotowania wniosków. To była, to 

była również okazja do udzielania wywiadów, w którym podkreśliłem pilną potrzebę inwestycji w 

infrastrukturę umożliwiającą przyciąganie turystów również poza sezonem letnim. Taki rozwój jest 

kluczowy dla wzmocnienia potencjału gospodarczego naszej gminy i zwiększenie atrakcyjności regionu 

przez cały rok.  

24  października w Krasiczynie odbyło się spotkanie z sejmową komisją leśnictwa, na którą na którym naszą 

gminę reprezentował nas, sekretarz gminy pan Tomasz Lasyk. W spotkaniu uczestniczyli przedstawiciele 

lasów państwowych oraz samorządowcy z naszego regionu. Dyskusja dotyczyła zaproponowanego 

morratorium z dnia 8  stycznia oraz planów utworzenia Puszczy Karpackiej w Nadleśnictwie Bircza, a także 

mniejszych rezerwatów na terenie województwa podkarpackiego. Samorządowcy wyrazili głębokie 

zaniepokojenie planowanymi zmianami, które mogą negatywnie wpłynąć na gospodarkę leśną w regionie. 

Obawy dotyczące szczególnie potencjalnych zagrożeń dla miejsc pracy oraz działalności zakładów usług 

drzewnych, których istnienie jest ściśle powiązane z lokalnym zarządzaniem zasobami leśnymi.  

25  października na Uniwersytecie rolniczym w Rzeszowie, odbyło się spotkanie rady naukowej parków, w 

którym uczestniczyłem jako nowy członek. Podczas spotkania miałem możliwość przedstawić się 

pozostałym członkom rady oraz zabrać głos w sprawach kluczowych dla rozwoju regionu. Podczas spotkania 

omówiono m.in. Planowane inwestycje związane z trzecim etapem przebudowy drogi Wetlina-Ustrzyki 

Górne oraz przebudowę rozbudowy infrastruktury, takie jak ścieżki rowerowej, chodniki. Wziąłem również 

udział w dyskusji dotyczącej udostępnienia parku, terenu parku na potrzeby parkingów, organizacji biegów 

górskich oraz wytyczenia tras rowerowych, jak i skiturowych.  

30  października w urzędzie Marszałkowskim w Rzeszowie odbyło się spotkanie dotyczące strategii 

ponadlokalnej, w którym uczestniczyli dyrektorzy departamentów odpowiedzialnych za rozwój i promocję 

województwa. Naszą gminę, która jest liderem strategii, reprezentowałem osobiście wraz z sekretarzem 

gminy, panem Tomaszem Lasykiem. W spotkaniu brali udział także przedstawiciele samorządów gmin 

Olszanica, Baligród, Solina i Komańcza. Podczas spotkania poruszono kwestie dotyczące możliwości 

wdrożenia strategii ponadlokalnej z wykorzystaniem funduszy europejskich z osi priorytetowej 6.2, mieliśmy 

możliwość zadawać kluczowe pytania dotyczące fiszek projektowych, ich struktury, przygotowania oraz 

wymogów formalnych. Rozmawialiśmy także o wyzwaniach i potrzebach, które pojawiają się w procesie 

tworzenia strategii, aby skutecznie wpisała się w rozwój gmin naszego regionu.  

Tego samego dnia, 30  października w Ustrzykach dolnych odbyło się również spotkanie przedstawicieli 13 

samorządów z powiatu leskiego i Bieszczadzkiego, a także niektórych gmin powiatu sanockiego. Spotkanie 

odbyło się na zaproszenie posła Bartosza Romowicza, a uczestniczył w nim również dyrektor regionalnej 

Dyrekcji ochrony środowiska w Rzeszowie pan Sławomir Serafin. Przy jednym stole zasiedli przedstawiciele 

gmin Ustrzyki Dolne Baligród, Fredropol, Bircza, Lutowiska, Czarna, Olszanica, Tyrawa Wołoska, Solina, 

Zagórz i Cisna oraz powiatu leskiego i Bieszczadzkiego głównym tematem spotkania była współpraca 

między samorządami, sejmem oraz regionalną dyrekcją ochrony środowiska w kontekście zrównoważonego 

rozwoju i ochrony przyrody w regionie. Dyskusja koncentrowała się zarówno na bieżących potrzebach, jak i 

nowych pomysłach, które wymagają zmian ustawowych, aby poprawić jakość życia mieszkańców. Wśród 

poruszanych tematów znalazła się kwestia obecności dzikich zwierzyny w pobliżu w pobliżu osiedli, co 

wymaga szczególnych działań ochronnych. Spotkanie podkreślił wagę współpracy między samorządami, 

parlamentarzystami oraz administracją rządową, dążeniu do rozwoju lokalnych społeczności i ochrony 

unikalnych walorów przyrodniczych regionu. Zaplanowano kolejne kroki oraz przyszłe spotkania w celu 



dalszego wzmocnienia współpracy.  

6  listopada, z mojej inicjatywy doszło do spotkania w Urzędzie Gminy z naszymi radnymi. Spotkaniu wzięli 

udział zastępca wójta, pani skarbnik oraz sekretarz gminy. Podczas spotkania omówiliśmy bieżące działania 

inwestycyjne oraz projekty realizowane w naszej gminie. Przedstawiłem postępy w przygotowaniach do 

przetargu na wodociąg, kwestie dostaw oleju opałowego na nadchodzący sezon grzewczy oraz zakończono 

budowę kolumbarium na cmentarzu komunalnym. Ponieważ nie było kierownika referatu, które zajmuje się 

kwestią przygotowania do planów ogólnych, te rzeczy obiecałem, że zostaną przedstawione podczas 

najbliższej sesji, czyli dzisiaj. Także aktualny stan prac nad opracowaniem planu ogólnego gminy, jak 

również planowane przetargi oraz zakup działek pod inwestycje. Dyskutowaliśmy również o zakończonym 

remoncie placówki pogotowia, zaangażowaniu w rozwój elektromobilności i cyfryzacji oraz przygotowanym 

projekcie budżetu na rok 2 0 2 5. Na koniec omówiono planowane zmiany organizacyjne w urzędzie, w tym 

potrzebę powołania zastępcy wójta dla usprawnienia pracy administracyjnej i poprawy obsługi mieszkańców.  

8  listopada przed Urzędem Gminy w Cisne odbyły się uroczystości z okazji Narodowego Święta 

Niepodległości. W wydarzeniu wzięli udział mieszkańcy gminy, pracownicy gminych instytucji, uczniowie 

szkoły podstawowej imienia Aleksandra Fredy w Cisnej, a także przedstawiciele lasów państwowych. 

Uczniowie szkoły. Przekazali mi jako wójtowi gminy narodową flagę, a następnie wszyscy zebrani 

odśpiewali hymn Polski, oddając hołd walczącym o niepodległość ojczyzny. Swoim przemówieniu 

przypomniałem o historycznym znaczeniu tego święta oraz potrzebie współczesnego patriotyzmu, który 

przejawia się zaangażowaniem w lokalne sprawy i wspólnym działaniem na rzecz rozwoju gminy Cisna.  

Tego samego dnia 8  listopada, wspólnie z panią skarbnik, panią Grażyną Łącką podpisaliśmy umowy o 

współpracy ze stowarzyszeniem Towarzystwo Karpackie. Dzięki tej umowie nasza gmina będzie mogła 

wesprzeć ważne działania na rzecz ochrony dziedzictwa kulturowego Bieszczad. Towarzystwu karpackiemu 

jako wnioskodawcy została przyznana dotacja w wysokości 490  000  zł. Kwota ta obejmuje 479  000 ze 

środków rządowego programu odbudowy zabytków oraz 11  000 z dochodów własnych budżetu gminy 

Cisna. Środki te przeznaczone są na projekt pod nazwą "zahamowanie destrukcji oraz zabezpieczenie i 

utrwalenie substancji materialnej zabytkowej grekokatolickiej cerkwi pod wezwaniem świętej Paraskewi w 

Łopience". Ten piękny zabytkowy obiekt wpisany do rejestru zabytków, jest nie tylko symbolem historii 

kultury naszego regionu, ale też świadectwem naszych wspólnych korzeni.  

Wierzymy, że dzięki tym środkom cerkiew z cerkiew zyska odpowiednią ochronę przed destrukcyjnym 

wpływem czasu, co po, co pozwoli zachować jej unikalny charakter dla przyszłych pokoleń. Serdecznie 

dziękuję Towarzystwu karpackiemu za współpracę i zaangażowanie w zachowanie Bieszczadzkiego 

dziedzictwa kulturowego jesteśmy dumni, że razem możemy realizować projekty, które wzbogacają i chronią 

to, co najcenniejsze w naszej gminie.  

14  listopada wraz z sekretarzem gminy panem Tomaszem, Tomaszem Lasykiem odbyłem spotkanie z 

posłem Bartoszem Romowiczem. Rozmawialiśmy o wprowadzonej przez niego poprawce do ustawy o 

ochronie ludności i obronie cywilnej, umożliwiającej skuteczniejsze interwencje w przypadku zagrożeń ze 

strony dzikiej zwierzyny. Tego samego dnia uczestniczyliśmy w spotkaniu w urzędzie wojewódzkim z 

wicewojewodą Tomaszem Lorencem oraz dyrektorem do spraw rolnictwa i leśnictwa Krzysztofem 

Kosińskim. Dzięki intensywnej współpracy wielu osób z różnych szczebli jesteśmy coraz bliżej wdrożenia 

rozwiązań mających na celu ochronę mieszkańców przed zagrożeniami związanymi z obecnością wilków i 

niedźwiedzi. Zwierzęta te coraz częściej pojawiają się w pobliżu osiedli ludzkich, budząc uzasadnione 

obawy. Jako wójt gminy Cisna podejmowałem liczne interwencje w regionalnej Dyrekcji ochrony 

środowiska oraz w urzędzie wojewódzkim. Aktywnie uczestniczyłem w spotkaniach z panią wojewodą 

podkarpacką, panią Teresą Kubas-Hul, wicewojewodą Tomaszem Lorencem oraz dyrektorem do spraw 



rolnictwa i leśnictwa. Dzięki ich wsparciu oraz współpracy z parlamentarzystami i przedstawicielami innych 

samorządów wypracowaliśmy konkretne postulaty odpowiadający realnym potrzebom mieszkańców.  

Problem ten dotyczy nie tylko naszej gminy, był również zgłaszany przez sąsiednie gminy, w tym soli na 

Lutowiska, Komańcza, Zagórz, a także przez fundację bieszczadziki z gminy Komańcza. Poseł Bartosz 

Romowicz przygotował kluczowe poprawki do ustawy o ochronie ludności. Nowelizację, która przeszła już 

przez Sejm, teraz czeka na akceptację w Senacie. Kluczowe tematy naszych dotychczasowych spotkań w 

dyskusji w tej problematyce mogą zostać uwzględnione,a są to: monitoring populacji drapieżników, 

programy monitorowania i ich liczebności i zachowań, interwencje kryzysowe, szybkie reagowanie w 

sytuacjach zagrożenia, wsparcie finansowe, środki na działania prewencyjne, takie jak odłowienie czy 

płoszenie drapieżników. Apelowaliśmy również o przeprowadzenie inwentaryzacji genetycznej 

drapieżników, co pozwoliłoby na precyzyjne zarządzanie populacjami wilków i niedźwiedzi. Niestety, na ten 

cel brakuje obecnie środków. Korzyści dla mieszkańców i przyrody. Celem jest stworzenie systemu ochrony 

mieszkańców i lokalnej przyrody. Współpraca z urzędem wojewódzkim, parlamentarzystami oraz innymi 

samorządami doprowadziła do wypracowania rozwiązań, które teraz czekają na akceptację w Senacie. Z 

niecierpliwością oczekujemy na zakończenie procesu legislacyjnego i podpis prezydenta. Realizacja naszych 

postulatów umożliwi wdrożenie realnych działań poprawiających bezpieczeństwo mieszkańców.  

Szanowni Państwo, chciałbym poinformować, że w ostatnich tygodniach odbyłem kilka spotkań z 

organizatorami festiwalu Zew się budzi w Urzędzie Gminy Cisna, podczas których negocjowaliśmy warunki 

współpracy związane z organizacją tej imprezy na terenie naszej gminy. Głównym wyzwaniem w 

rozmowach był wybór terminu wydarzenia. Organizatorzy proponowali organizację festiwalu w weekend 

majowy lub w okresie Bożego ciała, na co nie mogłem wyrazić zgody. Podczas kampanii wyborczej 

wielokrotnie podkreślałem, że zależy nam jako gminie oraz przedsiębiorcom funkcjonującym na naszym 

terenie, na organizacji wydarzeń w terminach poza sezonem komercyjnym, co przyczynia się do 

zrównoważonego rozwoju turystyki. Negocjacje były trudne, tym bardziej że miasta Lesko oraz Ustrzyki 

Dolne zgodziły się na terminy komercyjne, czyli właśnie weekend majowy i Boże ciało. Mimo to udało się 

przekonać organizatorów, aby festiwal odbył się w naszej gminie w mniej atrakcyjnych, mniej obleganych 

terminach. Oficjalny komunikat w tej sprawie pojawi się w tym tygodniu na profilu organizatora. W piątek 

otrzymałem telefon z potwierdzeniem tej decyzji, za co serdecznie podziękowałem, zapewniłem 

organizatorów o pełnym wsparciu w realizacji tego wydarzenia. Cieszę się, że tak ważne wydarzenie 

artystyczne będzie miało miejsce w naszej gminie, przynosząc korzyści zarówno mieszkańcom, jak i 

lokalnym przedsiębiorcom.  

Oprócz licznych spotkań i wyjazdów związanych z pracą na rzecz naszej gminy, mam również bardzo dużo 

spotkań w Urzędzie Gminy oraz wiele rozmów telefonicznych z mieszkańcami i partnerami zewnętrznymi. 

Mieszkańcy zgłaszają problemy, z jakimi się borykają, a jako urząd staramy się na bieżąco szukać 

rozwiązań, reagować na zgłaszane potrzeby w miarę naszych możliwości. Wszystkim serdecznie dziękuję za 

wyrozumiałość i chęć współpracy. To wsparcie jest niezwykle cenne zarówno dla mnie, jak i dla 

pracowników naszego urzędu, którzy z pełnym zaangażowaniem dbają o dobro naszej społeczności. W 

związku z ogłoszonym naborem fiszek projektowych, dotyczącym wpisu do strategii rozwoju 

ponadlokalnego turystyczne Bieszczady uprzejmie informuje, że do dnia 8  listopad można było składać 

fiszki projektowe. Złożone projekty powinny być spójne z założeniami działania 6.2, zrównoważony rozwój 

obszarów wiejskich i małych miast oraz zawiera z informacje zgodne z później opracowanym projektem w 

ramach wyżej wymienionej wyżej wymienionego działania. Spełnienie tych wymogów jest niezbędne do 

prawidłowej oceny i rozpatrzenia zgłoszonych projektów.  

Od ostatniej sesji, która odbyła się 30  września, podpisałem 20 zarządzeń. Pozwolę sobie omówić 



najważniejsze z nich zarządzenie dotyczące powołania komisji przetargowej do przeprowadzenia 

postępowania o udziale zamówienia publicznego na usługę sukcesywnej dostawy oleju opałowego w ilości 

97,5 tys do kotłowni zarządzanych przez Urząd Gminy w sezonie grzewczym 2024-2025, ogłaszanego przez 

gminę Cisna. W drodze przetargu wyłoniliśmy dostawcę, jest to firma lokalna z Baligrodu, która już 

świadczyła w przyszłości usługi w tym zakresie. Dla naszych gmin zarządzenie w sprawie powołania komisji 

odbioru robót na zadaniu "budowa kolumbarium na cmentarzu komunalnym w Cisnej". Kolumbarium 

zostało ukończone i odebrane. Pozwolę sobie w tym miejscu dodać, że kolumbarium było realizowane z 

funduszu sołeckiego na rok 2024, natomiast projekt został stworzony w 2023 roku i dokładne lokalizacja 

wskazana do projektu również w 2023 roku.  

Zarządzenie w sprawie powołania komisji przetargowej, do przeprowadzenia drugiego przetargu ustnego 

nieograniczonego, na sprzedaż nieruchomości w miejscowości Wetlina. Przepraszam, jest to drugi przetarg 

ustny nieograniczony, na sprzedaż nieruchomości gruntowej, niezabudowanej stanowiącej własność gminy 

Cisna, o numerze ewidencyjnym 427/13 powierzchnia 0,492  ha, położonej w obrębie ewidencyjnym 

Wetlina. Szanowni Państwo, ta działka była zaplanowana do sprzedaży jeszcze rok temu, na ten rok i w 

bieżącym budżecie. Nie ukrywam, że nie jestem zwolennikiem sprzedaży gruntów i jasno to już 

zakomunikowałem wiele razy, przy okazji spotkań z pracownikami gminy, przy okazji spotkań z radnymi 

oraz podczas spotkań z mieszkańcami naszej gminy. Natomiast są to konkretne działki, które nie przysłużą 

się żaden sposób interesom naszej gminy, inwestycją, jakie chcemy realizować w najbliższych latach. W 

planach mamy zakup gruntów pod inwestycje, pod cmentarz, pod parkingi pod ewentualnie inwestycje 

strategiczne. Działki są zaplanowane do sprzedaży i te działki, które sprzedamy, pozwolą na zakupienie 

gruntów strategicznych. Zarządzenie w sprawie nadania regulaminu organizacyjnego dla Urzędu Gminy w 

Cisnej oraz zarządzenie w sprawie powołania zastępcy wójta.  

Zmiany organizacyjne plus nowy regulamin. Szanowni Państwo, w obliczu zmian organizacyjnych w 

urzędzie oraz wprowadzenia nowego regulaminu pracy pragnę poinformować o konieczności powołania 

zastępcy wójta. Obowiązek ten wynika bezpośrednio z przepisów prawa, które nakładają na nas wymóg 

wyznaczenia osoby pełniącej funkcję zastępcy wójta. Powołanie zastępcy umożliwi skuteczniejsze 

zarządzanie sprawami gminy, pozwalając na lepszą koordynację działań oraz odciążenie niektórych 

obowiązków zarządczych. Wprowadzenie tej funkcji wpisuje się w dążenie do zwiększenia efektywności 

pracy urzędu i zapewnienia mieszkańcom jak najlepszej obsługi administracyjnej. Wierzę, że ta zmiana 

wpłynie pozytywnie na realizację naszych wspólnych celów i umożliwi dalszy rozwój naszej gminy. Z dniem 

12  listopada 2024 roku, powołałem panią Agnieszkę Tyrała-Koza na stanowisko zastępcy wójta gminy 

Cisna. Powołanie powoduje nawiązanie stosunku pracy na podstawie powołania w niepełnym wymiarze 

czasu pracy 1/2 etatów w Urzędzie Gminy Cisna. Do obowiązków zastępcy wójta należy w szczególności 

wykonywanie czynności kierownika Urzędu Gminy Cisna pod nieobecność wójta lub wynikające z innych 

przyczyn niemożności pełnienia obowiązków przez wójta. Szanowni Państwo, w dniu dzisiejszym nie ma z 

nami zastępcy wójta, ponieważ uczestniczy wraz z pracownikiem merytorycznym spotkaniu w Ustrzykach 

Dolnych, dotyczącym ważnego dla nas programu strategiczne Bieszczady. Spotkanie obejmuje konsultacje 

oraz przygotowania do kolejnego programu błękitny San, które, którego sesja odbędzie się 22  listopada w 

Przemyślu. Nasz nowy zastępca, będący doskonałym analitykiem, zajmie się opracowaniem stanowiska, 

które zostanie państwu zaprezentowane podczas obrad rady.  

Jak państwo mogą zauważyć, spraw bardzo ważnych dla naszej gminy w aktualnych realiach jest tak dużo, i 

aby dobrze funkcjonować, zarządzać, niezbędne są dodatkowe ręce do pracy. Dlatego dziękuję za 

wyrozumiałość i liczę na owocną współpracę w tych ważnych kwestiach.  

Zarządzenie w sprawie powołania gminnej komisji urbanistyczno architektonicznej. To zarządzenie jest 



związane z zadaniem opracowania planu ogólnego gminy Cisna, wraz ze sporządzeniem opracowania eko-

fizjo-graficznego dla obszaru całej gminy. Z dniem jutrzejszym zostanie ogłoszone w biuletynie na stronie 

internetowej, w prasie lokalnej oraz sposób zwyczajowo we wszystkich sołectwach, o terminie i miejscu 

zgłaszania wniosków. Wnioski będą przyjmowane od dnia jutrzejszego to jest 19  listopad 2024 do 

20  grudnia 2024.  

Zarządzenie w sprawie powołania komisji przetargowej do przeprowadzenia postępowania o udzielenie 

zamówienia publicznego na usługę zimowego utrzymania dróg w sezonie 2024 oraz 2025/2026. W drodze 

przetargu wyłoniliśmy przedsiębiorcę do tego zadania, jest to nasz lokalny przedsiębiorca z dużym 

doświadczeniem i odpowiednim sprzętem do tego zadania. W związku z rozpoczęciem sezonu zimowego 

2024-2025 informujemy, że powiadomienia w sprawie zimowego utrzymania dróg należy przekazywać do 

odpowiednich sołtysów, którzy będą kontaktować się w tej sprawie z pracownikiem gminy, 

odpowiedzialnym za zimowe utrzymanie dróg.  

Oczyszczania ścieków w Wetlinie. Szanowni Państwo, z przyjemnością informuje, że otrzymaliśmy promesę 

na kwotę 7  000  600 przeznaczoną na rozbudowę oczyszczalni ścieków w Wetlinie. Obecnie dysponujemy 

nowym programem funkcjonalno użytkowym, który jest w trakcie weryfikacji przez referat pana Grzegorza 

chmury oraz pana Krzysztofa Wierzbickiego. Po uzyskaniu pozytywnej opinii przystąpimy do procedury 

przetargowej.  

Wodociąg. Jesteśmy na etapie opracowania dokumentacji przetargowej, rozpoczęliśmy współpracę z firmą 

zewnętrzną, która przygotuje przetarg. Zadanie jest dofinansowane z funduszy unijnych, a co za tym idzie 

każdy przetarg sprawdzany jest bardzo skrupulatnie przez pracowników urzędu Marszałkowskiego. Każda 

pomyłka wiąże się z naliczeniem korekty finansowej, a to są kwoty bardzo duże, rzędu kilkunastu tysięcy 

złotych. Dlatego też wybraliśmy tutaj firmę zewnętrzną do tego zadania.  

Kanalizacja, kanalizacja. Złożyliśmy wniosek na kanalizację Żubracze, Majdan, Liszna do oczyszczalni w 

Cisnej w urzędzie Marszałkowskim, do funduszy dla Podkarpacia, działanie 2.8, ochrona przyrody, 

różnorodności biologicznej i czekamy na pozytywną decyzję i to potrwa około 3 miesięcy. Na rozpatrzenie 

wniosku, czyli ogłoszenie wyników, nastąpi zapewne gdzieś końcem stycznia 2025 roku.  

Zakończony został remont placówki pogotowia w cisnej w tym miejscu. Chciałbym serdecznie podziękować 

pani dyrektor Beacie Pieszczoch, za zaangażowanie i wkład finansowy w inwestycje, która przysłuży się 

naszym mieszkańcom oraz turystom odwiejadzającym naszą gminę oraz wszystkim osobom, które 

przyczyniły się do tutaj za jakby wyremontowania placówki i pogotowia w Cisnej.  

Dobiegają końca prace przy przebudowie drogi w Wetlinie, dobiegają prace przy budowie mostu w Wetlinie 

m.in. Do ujęcia wody. Niedługo szykujemy się do odbioru. Prace mają być zakończone 20  listopada.  

Szanowni Państwo, uprzejmie informuję, że zakończyliśmy również budowę nowego garażu dla OSP Cisna. 

Wszystkim osobom, które przysłużyły się do realizacji tej inwestycji, serdecznie dziękuję. W szczególności 

serdeczne podziękowania kieruję do druhów z Cisnej, oraz pracowników naszej gminy oraz firmy, która 

wykonywała to zadanie.  

Cyfryzacja. Jesteśmy na etapie przygotowania przetargu, dokumentacja jest przygotowana przez firmę 

zewnętrzną.  

Elektro-mobilność. Do przyszłego tygodnia będzie podpisana umowa z instytucją zarządzającą gminy, które 

wraz z nami biorą udział w tym projekcie, to słowacka gmina Vyšná Jedľová, z którą zawarliśmy 

porozumienie o współpracy, gmina Solina i gmina Olszanica. Najprawdopodobniej w pierwszym kwartale 

przyszłego roku, nastąpi ogłoszenie przetargu.  



Budżet. W ostatnich tygodniach intensywnie pracowaliśmy nad przygotowaniem budżetu na rok 2025. 

Przygotowany budżet został złożony w regionalnej izbie Obrachunkowej w Krośnie przeze mnie i panią 

skarbnik w dniu 15  listopada. Tutaj szczególne podziękowania kieruję do pani skarbnik Grażyny Łąckiej, jej 

żmudna praca, często po godzinach, pozwoliła na opracowanie projektu budżetu. O budżecie na 2025 nie 

chcę dużo mówić, ponieważ czas szybko leci i już wkrótce będzie sesja, na której Państwo Radni będziecie 

debatować na temat projektu budżetu. Nadmienię jednak, że nie jest to budżet moich marzeń. On nawet się 

do nich nie zbliża, jednak liczę, że wspólnie wszyscy osiągniemy zamierzone cele. Więcej. Drodzy Państwo 

podczas sesji budżetowej, dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:35:55  

Dziękujemy bardzo. Czy są jakieś pytania tutaj do sprawozdania międzysesyjnego pana wójta? Widzę Pan 

Radny Jan Koza, bardzo proszę.  

Jan Koza (Radny Gminy Cisna) 00:36:06  

Panie wójcie, mam pytanie, które w ostatnim czasie się przewija, w związku z kolumbarium. Jako osoba 

reprezentująca swój okręg dostaje sporo pytań, a propos umieszczenia tego, z czego wynika miejsce, gdzie te 

kolumbarium się znajduje. Drugi temat. No, sporo też głosów jest, że wygląda jak paczkomat, na to wpływu 

nie mamy, bo takie kolumbaria wyglądają, ale chciałbym przynajmniej móc odpowiedzieć mieszkańcom, z 

czego wynika ułożenie, postawienie, lokalizacja obecnego kolumbarium. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:36:40  

Panie wójcie, chce się pan odnieść, tak? Proszę o odpowiedź.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 00:36:42  

Tak, tak jak wspomniałem tutaj w swoim sprawozdaniu, że lokalizacja została, projekt i lokalizacja zostały 

dokonane w roku 2023, a jeżeli chodzi o lokalizację, to tutaj chyba pytanie bardziej do sołtysa z gminy 

Cisna. Jeśli bym mógł prosić o odpowiedź pana sołtysa?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:37:07  

Panie sołtysie, bardzo proszę.  

Henryk Gajda (Sołtys wsi Cisna) 00:37:10  

Odpowiem na to pytanie. Pierwsza sprawa taka. Kolumbarium, żeby było zrobić tutaj w Cisnej, trzeba było 

zgłosić się do, opinia musiała być konserwatora zabytków, bo jest tutaj. Druga sprawa. Dlaczego jest tam? 

Bo było, musi być od granicy 4  m. Druga jeszcze jest było w zamiarze drugie kolumbarium, czyli robimy 

pierwsze drugie, bo jak zrobiliśmy to tutaj, w wygodnym miejscu, więc o tym drugim byśmy zapomnieli, a 

mamy prawie 200 miejsc, 192 miejsca dokładnie, a dlaczego takie jak paczkomat? Ja bym tego słowa, nawet 

przepraszam, że tak powiedziałem, bo no jak można do paczkomatu wkładać prochy? No, ale to niech ludzie 

się sami na to wytłumaczą i no co mogę tu powiedziałem? Zresztą ja byłem sam przy i było. Urzędnik z 

gminy i projektant nie było sołtysa Przysłupia, nie było sołtysa Żubraczego, mogli przyjść, byli na pewno 

powiadomieni. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:38:25  

Dziękuję, bardzo.  

Jan Koza (Radny Gminy Cisna) 00:38:26  

Dziękuję.  



Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:38:27  

Czy są jeszcze jakieś pytania tutaj do pana wójta? Tak Pan Radny Jakub Wierzbicki? Bardzo proszę.  

Jakub Wierzbicki (Radny Gminy Cisna) 00:38:33  

Ja mam tylko sugestie, bo pan wójt strasznie dużo zajęć miał przez ten okres, który się nie spotkaliśmy, ale 

oczywiście jak zwykle utkwiło mi jedno to związane sportem ze sportem i ze spotkania z panem Szymbarą w 

sprawie wyciągu w Cisnej. Taka moja sugestia, bo poprzedni nadleśniczy jeszcze jak z nim rozmawiałem, to 

ponoć złożył papiery o likwidacji, jakby tego wyciągu tu w Cisnej. Bardzo bym chciał, jak ma to dojść do 

skutku, żeby sprawdzić, czy jest jeszcze możliwość, żeby tam cokolwiek zrobić? Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:39:10  

Dziękuję bardzo za tą sugestie. Czy ktoś jeszcze ma pytanie do pana wójta? Nie widzę. Dziękuję bardzo.  

Odczytanie protokołu z posiedzenia komisji stałej. 

Szanowni Państwo, przechodzimy do pkt 5 odczytanie protokołów komisji stałych. Wiem, że komisje 

obradowały, mam tutaj zgłoszenie od 4 komisji, które obradowały, że będą odczytywać protokoły. Na 

początek proszę o odczytanie protokołu z komisji sportu i rekreacji z posiedzenia.  

Jan Koza (Radny Gminy Cisna) 00:39:47  

Protokół z posiedzenia komisji do spraw turystyki sportu z dnia 14  listopada 2024. Komisja w składzie: 

Jakub Wierzbicki, Kornelia Sobotko-Dworaczek, Aleksy Wójcik, Stanisław Zubek i Jan Koza. Obradowała 

w dniu 14  listopada na temat rozwoju gminy, pod kątem zimowej turystyki narciarskiej. Na spotkanie zostali 

zaproszeni przedstawiciele mieszkańców gminy, związani z narciarstwem biegowym i skiturowym. W toku 

dyskusji zaproponowano stworzenie tras skiturowych i do uprawnienia narciarstwa biegowego na terenie 

naszej gminy. W jednej z dostępnych bezpłatnych aplikacji "traseo". Aplikacja umożliwia utworzenie tras 

wraz z opisem, zdjęciami, określeniem poziomu trudności trasy, a docelowo można na początku każdej trasy 

umieścić kod QR, który po zeskanowaniu odsyłałby do odpowiedniej trasy z aplikacji. Planowane trasy 

narciarskie przebiegają przez teren lasów państwowych, w związku z czym wymagana będzie zgoda 

nadleśniczego nadleśnictwa Cisna na ich wytyczenie. Jeżeli chodzi o trasy skiturowe, nie wymagają one 

utrzymania, wystarczy jedynie je wytyczyć, natomiast trasy do narciarstwa biegowego wymagają 

utrzymania, jednakże koszty te nie są znaczące. Trasy narciarstwa biegowego w w Wetlinie funkcjonują od 

kilku lat z inicjatywy mieszkańców tej miejscowości. Stowarzyszenie rozwoju Wetliny i okolic szuka i 

potrzebuje chętnych osób, które w okresie zimowym wesprą nieodpłatnie przygotowania biegowych tras 

narciarskich. Informacje o utworzonych trasach można umieścić na stronie internetowej, w mediach 

społecznościowych oraz za pośrednictwem centrum informacji turystycznej w Cisnej, rozesłać do właścicieli 

bazy noclegowej na terenie naszej gminy. Wszyscy członkowie komisji uważają, że stworzenie warunków do 

uprawiania narciarstwa skiturowego i biegowego na terenie naszej gminy znacznie wzbogaciłoby zimową 

ofertę turystyczną regionu. Na tym protokół zakończono i podpisano, dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:41:50  

Dziękuję bardzo, czy Państwo, Radni mają jakieś uwagi, co do tego protokołu? Nie widzę, dziękuję bardzo. 

To proszę państwa obradowała również komisja budżetu i finansów. Bardzo proszę o, dobrze mówię? 

Bardzo proszę o odczytanie protokołu przewodniczącego komisji.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 00:42:07  

Witam. Protokół z posiedzenia komisji do spraw budżetu i finansów z dnia 2  października 2024 roku. 



Komisja obradowała w pełnym składzie. Przewodniczący Bogusław Bajorek, członkowie Aleksy Wójcik, 

Piotr Cwynar i Bogdan Niemczyk. Po zapoznaniu się z pismem od burmistrza miasta i gminy Lesko do pana 

Dariusza Wethacza, wójta gminy, wójta gminy Cisna, z prośbą o wsparcie finansowe w kwocie 25  000 w 

ramach pomocy finansowej na realizację zadania publicznego realizowanego przez województwo 

podkarpackie, dotyczące przebudowy drogi wojewódzkiej nr 894 na odcinku Huzele - Łączki. Droga wyżej 

wymieniona jest bardzo ważna dla mieszkańców gminy Cisna, ale znając sytuację budżetową i potrzeby 

gminy Cisna, na dzień dzisiejszy komisja jednogłośnie wyżej wymienioną prośbę, opiniuje negatywnie. Na 

tym protokół zakończono i podpisano. Panie Przewodniczący, jeśli pan pozwoli, jeszcze mam 2 protokoły z 

posiedzenia komisji budżetu.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:43:06  

Oczywiście, oczywiście.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 00:43:10  

Protokół z dnia 7  października 2024 roku komisji do spraw budżetu finansów oraz komisji do spraw 

zdrowia, pomocy społecznej, oświaty i kultury. Spotkanie zwołane zostało na prośbę wójta gminy Cisna pana 

Dariusza Wethacza, który był obecny na spotkaniu. Obecni również był byli skarbnik gminy pani Grażyna 

Łącka oraz sekretarz gminy pan Tomasz Lasyk. Powodem spotkania było pismo, które wpłynęło na ręce 

wójta od dyrektora szkoły w cisnej, w którym zwrócił się o przyznanie dodatkowych, indywidualnych godzin 

lekcyjnych dla dzieci z orzeczeniami. Następnie wójt przedstawił wyniki porozumienia z porozumienia z 

sierpnia ze spotkaniem z dyrektorem, gdzie ustalili dodatkowe godziny na bieżący rok szkolny w wysokości 

2/3 proponowanych. Na obecne pismo zareagował odmową, z uwagi na dramatyczny budżet na ostatnie 

miesiące tego roku. Skarbnik również zabrał głos i przedstawił sytuację finansową gminy. W dyskusji, gdzie 

bardziej umocowane prawem była komisja do spraw oświaty, zwrócono uwagę na nieścisłości w przepisach, 

gdzie nie jest określona ilość godzin do przeznaczenia na indywidualne zajęcia z uczniami dla uczniów z 

orzeczeniem. W opiniach orzeczeniu dopuszczone jest tworzenie grup nie większych niż pięcioosobowe. W 

dyskusji zwrócono uwagę o problemie tworzenia grup uczniów, z uwagi na małą ilość dzieci w klasach, a co 

za tym idzie tworzenie zespołów musiałoby tworzyć, musiało być tworzone z uwzględnieniem różnicy 

wiekowej dzieci w takich grupach. Praca byłaby utrudniona. Żadnych konkretnych decyzji nie podjęto 

ustalono, że po zakończeniu spotkania komisja do spraw oświaty uda się do szkoły na spotkanie z 

dyrektorem, w celu podjęcia rozmów i znalezienia konsensusu. Spotkanie to się odbyło. Komisja do spraw 

budżetu i finansów postanowiła zostać dłużej, wraz z skarbnikiem gminy Tomaszem Lasykiem, poproszono 

go, aby zreferował przy obecnej jego wiedzy stan prawny, z którego wynikają obowiązki gminy w 

dodatkowych zajęciach lekcyjnych. Subwencji, jakie i jej zasad z zakresu przyznawania od państwa. Po 

rozmowie, po rozmowie członkowie komisji zasugerowali, by z realizacji z racji finansowego wsparcia 

rządowego, które obowiązuje i przyzna, i przyznawany jest na okres roku kalendarzowego, a nie szkolnego, 

zobligować dyrektora szkoły do objęcia nauczania dodatkowego nowych uczniów z orzeczeniem w ramach 

otrzymanych na ten rok subwencji, tak ministerialnych, jak i gminnych, poprzez łączenie zajęć. Od nowego 

roku, jak będą już obowiązywać subwencje w ramach godzin wynikających z wysokości subwencji. 

Poproszono sekretarza o skonsultowanie tej propozycji z kancelarią prawną. Komisja ostatecznie decyzję 

ceduje na wójta oraz skarbnika gminy. Poproszono o informację na bieżąco komisję. W spotkaniu w ramach 

komisji uczestniczyli Piotr Cwynar, Bogdan Niemczyk, Aleksy Wójcik, protokolant, Aleksy Wójcik. Na tym 

protokół zakończono. I jeszcze tutaj mam jeden protokół z posiedzenia komisji.  

Protokół z posiedzenia, jeszcze nie, przepraszam to nie ten, ten. Protokół z posiedzenia komisji do spraw 

budżetu i finansów z dnia 17  października 2024 roku. W komisji obradowała, Komisja obradowała w 

pełnym składzie. Bajorek Bogusław, Aleksy Wójcik, Piotr Cwynar, Bogdan Niemczyk. Dodatkowo w 



spotkaniu uczestniczył wójt gminy Cisna pan Dariusz Wethacz, oraz sekretarz gminy Cisny, pan Tomasz 

Lasyk, oraz referat do spraw podatków i opłat pani Grażyna Polak. Komisja po przeanalizowaniu propozycji 

podatków na rok 2025, przedstawionych przez radnych gminy Cisna i omówieniu ich wysokości z 

przedstawicielami gminy obecnymi na posiedzeniu, przyjęła średnią stawkę z propozycji przedstawionych 

przez radnych. Tabela przedstawionych wysokości podatków stanowi załącznik nr 1. do niniejszego 

protokołu.  

Panie Przewodniczący, jeszcze posiadam protokół z posiedzenia komisji do skarg, wniosków i petycji. Jeśli 

można, to bym od razu.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:47:43  

Bardzo proszę.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 00:47:47  

Dziękuję. Protokół z posiedzenia komisji do skarg, wniosków i petycji z dnia 11  października 2024 roku. 

Komisja obradowała w składzie Bogusław Bajorek, Piotr Gucwa. W spotkaniu wziął również udział 

sekretarz gminy pan Tomasz Lasyk oraz kierownik referatu gospodarki, gruntów i budownictwa pan 

Krzysztof Wierzbicki. Po zapoznaniu się z treścią petycji mieszkańców Kalnicy okolicznych miejscowości z 

dnia 2  października 2024 roku, przeciwko planowanej inwestycji turystycznej na terenie Ciśniańsko-

Wetlińskiego parku Krajobrazowego, apelującej o rozważenie, apelują o rozważenie innej formy rozwoju 

turystyki, która będzie bardziej zgodna z ideą zrównoważonego rozwoju. Sugerują również, i zapewnienie 

bezpieczeństwa mieszkańcom w celu obecnej, w celu zabezpieczenia obecnej infrastruktury. Komisja, po 

zapoznaniu się z przedstawioną dokumentacją, konsultacjami z referatem gospodarki gruntów i 

budownictwa, informuje, że dla przedmiotowej inwestycji w chwili obecnej toczy się postępowanie 

administracyjne w sprawie wydania decyzji o warunkach zabudowy, które wniósł sporządzenia niniejszego 

protokołu, odpowiedzi nie jest jeszcze prawomocnie zakończone. Wskazujemy również, że przedstawiciele 

władz gminy Cisna oraz inne instytucje publiczne dokładnie analizują wszystkie aspekty związane z 

planowaną inwestycją, ze szczególnym uwzględnieniem jej wpływów na środowisko naturalne. Ostateczna 

decyzja w sprawie realizacji inwestycji będzie podejmowana zgodnie z obowiązującymi przepisami prawa, w 

tym przepisami dotyczącymi ochrony przyrody i krajobrazu, z uwzględnieniem uzgodnień i instytucjami 

zewnętrznymi odpowiedzialnymi za monitorowanie, ochronę terenów chronionych. Komisja wyżej 

wymieniową petycję opiniuje pozytywnie zobowiązuje wójta gminy Cisna do udzielenia odpowiedzi 

wnoszącym petycję. Na tym protokół zakończono i podpisano dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:49:50  

Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania do protokołów odczytanych przez tutaj przewodniczącego? Nie 

widzę. I z tego, co wiem, zostały jeszcze zgłoszone. Że obradowała komisja do spraw zdrowia i opieki 

społecznej, kultury i oświaty? Bardzo proszę o odczytanie protokołu.  

Agnieszka Sikora (Radna Gminy Cisna) 00:50:08  

Protokół, protokół z posiedzenia komisji zdrowia, opieki społecznej, kultury i oświaty z dnia 7  października 

2024 roku. Komisja w składzie Agnieszka Sikora, Jadwiga Progorowicz, Kornelia Sobotko-Dworaczek. 

Spotkanie odbyło się w dniu 7  października 2024 roku, o godzinie ósmej w sali posiedzeń Urzędu Gminy w 

Cisnej, na prośbę pana wójta Dariusza Wethacza. Na spotkaniu obecni byli również członkowie komisji 

budżetu i finansów oraz pracownicy Urzędu Gminy pani skarbnik Grażyna Łącka, pan sekretarz, pan Tomasz 

Lasyk oraz pan wójt Dariusz Wethacz. Powodem zebrania było pismo od pana dyrektora szkoły 

podstawowej w Cisnej pana Ludwika Sobola, dotyczące nowych orzeczeń o potrzebie kształcenia 



specjalnego. Dyskutowaliśmy na temat potrzeb uczniów, które wynikają z wydanych orzeczeń. Rozumiemy 

potrzeby indywidualnych zajęć każdego ucznia posiadającego orzeczenia oraz podstawę rodziców i pana 

dyrektora, z którym jako komisja także odbyliśmy spotkanie w szkole.  

Kolejne orzeczenia wymagają nakładu finansowego z budżetu gminy. Problemy finansowe wynikają z tego, 

że subwencje na każde orzeczenie przysługuje od następnego roku kalendarzowego, a nie z miesiącem 

wydania takiego orzeczenia. Mimo trudnej sytuacji finansowe i pod koniec roku pod koniec roku 

budżetowego komisje dołożyły wszelkich starań, aby dojść do porozumienia z panem wójtem oraz z panem 

dyrektorem szkoły podstawowej i na miarę możliwości budżetu gminy przyznać środki finansowe na 

dodatkowe zajęcia, na tym protokół zakończono i podpisano.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:51:53  

Dziękuję bardzo, czy są jakieś uwagi, Państwa Radnych?  

Dziękuję, bardzo dziękuję za odczytanie protokołu, to już wszystkie protokoły tak komisji, które obradowały 

w tym czasie? Tak jest, nic nie widzę.  

 

Podjęcie uchwał. 

W związku z powyższym przechodzimy proszę państwa do pkt 6 dzisiejszego dzisiejszych obrad, czyli do 

podjęcia uchwał. I jako pierwsze będziemy procedować projekt uchwały nr VIII/57/2024 w sprawie 

uchwalenia zmiany nr 1/2023 miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego Cisna 1/2004 w gminie 

Cisna. O zreferowanie projektu tej uchwały bardzo proszę kierownika referatu gospodarki gruntami i 

budownictwa pana Krzysztofa Wierzbickiego.  

Krzysztof Wierzbicki (Kierownik referatu gospodarki gruntami i budownictwa Gminy 

Cisna) 00:52:41  

Dzień dobry. To jest uchwała, która jest na wniosek właściciela nieruchomości. Dotyczy dwóch wniosków. 

Jeden dotyczy zmiany planu miejscowego w zakresie przebiegu torowiska wąskiej, bieszczadzkiej kolejki 

wąskotorowej, bo tam akurat fundacja bieszczadzkiej kolejki wąskotorowej chciałaby zrealizować 

dodatkowe torowisko w tym dawnym fragmencie. A drugi wniosek dotyczy zmiany planu miejscowego 

terenu zabudowy mieszkaniowej, mieszkaniowo usługowej, na zabudowę usługową. I to jest wniosek, który 

obejmuje część, która się znajduje przy rondzie w miejscowości Cisna.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:53:43  

To wszystko tak? Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania co do tego projektu, tej uchwały? Nie widzę, a 

spodziewałem się, że będą.  

Ale nie widzę, w takim razie proszę państwa. Przystępujemy do głosowania projektu uchwały nr 

VIII/57/2024 Rady Gminy Cisna w sprawie uchwalenia zmiany nr 1/2023 miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego w gminie Cisna. Bardzo proszę o uruchomienie głosowania i kto Państwa 

Radnych jest za przyjęciem tego projektu uchwały? Kto jest przeciw?  

Kto się wstrzymał? Dziękuję. Bardzo. Trwa procedura głosowania. Bardzo proszę, żeby wszyscy wcisnęli.  

Szanowni Państwo, na 12 obecnych radnych, 8 głosowało za przyjęciem uchwały, 2 głosy wstrzymujące i 2 

głosy przeciw, w związku z powyższym projekt uchwały nr VIII/57/2024 w sprawie uchwalenia zmiany 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego został przyjęty. Dziękuję, bardzo.  



Przechodzimy do kolejnego projektu uchwały. Jest to uchwała nr VIII/58/2024 w sprawie ustalenia opłaty 

miejscowej na terenie gminy Cisna. I tutaj bardzo proszę o zreferowanie tego projektu panią skarbnik gminy, 

panią Grażynę Łącką, oddaję pani głos.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 00:55:25  

Szanowni Państwo, uchwała podnosi stawkę opłaty miejscowej z kwoty 2  zł dziennie, na 2,50 dziennie za 

każdą rozpoczętą dobę pobytu. Poza tym zmiana w stosunku do poprzedniej uchwały polega na tym, że 

wpłaty nie będą dokonywane do 10 dnia następujące, miesiąca następującego po miesiącu, w którym 

pobrano opłatę, tylko do 15 dnia miesiąca następującego po miesiącu, w którym pobrano opłatę. I pozostałe 

zasady ustalone w poprzedniej uchwale, czyli wykaz miejscowości, w których pobiera się opłatę miejscową, 

jak również procent za Inkaso, czyli 10 %, pozostają bez zmian. Uchwała, podobnie jak poprzednia uchwała, 

którą tutaj, która w związku z tą traci moc, wprowadza również obowiązek wprowadzenia ewidencji osób 

fizycznych, które przybywają dłużej niż dobę w celach turystycznych, wypoczynkowych lub szkoleniowych 

na terenie naszej gminy. I to chyba wszystko dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:56:35  

Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania do tego projektu uchwały? Nie widzę. W takim razie przez jest. 

Przepraszam bardzo, pan sołtys ze Strzebowisk, bardzo proszę, bardzo proszę do mikrofonu.  

Robert Piszczek (Sołtys wsi Strzebowiska) 00:56:52  

(...)Robert Piszczek, mam takie pytanko, czy nie potrzeba byłoby najpierw zrobić jakiś dyskusji, czy 

przegłosować wymiar, wymiar tej opłaty klimatycznej? A to z tego względu, że np, tak jak mi się wydaje, jak 

jeżdżę też po kraju, tak, że ta opłata jest nadal na bardzo niskiej, o niskiej wartości. Myślę, że opłata za 1 

osobę przez 1 dzień pobytu powinna wynosić około 4  zł. Oczywiście rada podejmie decyzję, ale myślę, że 

warto, by się było nad tym zastanowić, zanim się coś przegłosuje. Dziękuję bardzo za pytanie. Pani skarbnik 

chce się odnieść do tego, bardzo proszę.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 00:57:36  

Szanowni Państwo, maksymalna stawka opłaty miejscowej na 2025 rok ogłoszona przez Ministerstwo 

Finansów to jest 3  zł 31  gr. Poza tym kwota 2,5, stawka 2,50 wynika z propozycji radnych Rady Gminy 

Cisna. Zostało to ustalone na komisjach wcześniej i te propozycje padły od radnych. My tylko tutaj 

wprowadziliśmy tą stawkę do opłaty. Dzisiaj do głosowania, ale to jest decyzja podjęta jeszcze chyba w 

październiku.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 00:58:07  

Tak, ja też właśnie chciałem tutaj od razu, chciałem oddać głos pani skarbnik, ale chciałem tutaj pana sołtysa 

uspokoić, było spotkanie w tej sprawie, wypowiedziała się komisja i ta propozycja to jest taki konsensus 

pomiędzy tym, co możemy, jaka jest maksymalna wysokość, a propozycjami tutaj, ze strony radnych. Także 

to nie jest tak, że to tylko rzucona kwota i my tylko ją przegłosujemy. To jest wynik jakieś tutaj naszych 

rozmów i spotkań. Czy są jeszcze jakieś pytania?  

Nie widzę w takim razie przystępujemy do głosowania nad projektem uchwały nr VIII/58/2024 w sprawie 

ustalenia opłaty miejscowej na terenie gminy Cisna, w której Rada Gminy Cisna uchwala wysokość opłaty 

miejscowej na 2,50zł dziennie za każdą rozpoczętą dobę pobytu i inkasenci będą wpłacali to do 15, miesiąca 

następującego po miesiącu, w którym pobrano opłatę. Proszę o uruchomienie głosowania, kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem tego projektu uchwały, kto jest przeciwko, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. 

Proszę państwa, na 12 głosujących radnych, 12 było za przyjęciem tego projektu uchwały w związku z 



powyższym uchwała została przyjęta. Dziękuję bardzo.  

Przechodzimy do projektu uchwały nr VIII/59/2024 w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 

nieruchomości na terenie gminy Cisna w 2025 roku. I tu o zreferowanie tego projektu uchwały również 

proszę panią skarbnik, panią Grażynę Łącką.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 00:59:58  

Szanowni Państwo w uchwale w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na terenie 

gminy Cisna w roku 2025, również po spotkaniach w komisjach Państwa Radnych ustalono następujące 

wysokości rocznych stawek podatku od nieruchomości. Od budynków mieszkalnych lub ich części 1,18zł od 

1  m² powierzchni użytkowej. Od budynków lub ich części związanych z prowadzeniem działalności 

gospodarczych oraz od budynków mieszkalnych lub ich części zajętych na prowadzenie działalności 

gospodarczej 28zł 84  gr od 1  m² powierzchni użytkowej. Od budynków lub ich części zajętych na 

prowadzenie działalności gospodarczej w zakresie obrotu kwalifikowanym materiałem siewnym - 15  zł 

83  gr od 1  m². Od budynków lub ich części związanych z udzielaniem świadczeń zdrowotnych 6  zł 89  gr 

od metra kwadratowego. Od pozostałych budynków lub ich części: od letniskowych 11zł 31  gr od metra 

kwadratowego, gospodarczych 5,23  zł. Garaży wolnostojących 10  zł 24  gr. Szop drewnianych 7  zł 33  gr. 

Innych niż wymienionych pod literą AD, w tym zajętych na prowadzenie odpłatnej statutowej działalności 

pożytku publicznego przez organizacje pożytku publicznego 11  zł 7  gr od 1  m². Od budowli, 2% ich 

wartości. Od gruntów związanych z prowadzeniem działalności gospodarczej, bez względu na sposób 

zakwalifikowania w ewidencji gruntów i budynków 1,27zł. Od gruntów pod wodami powierzchniowymi 

stojącymi lub wodami powierzchniowymi płynącymi jezior i zbiorników sztucznych 6zł 77gr. Od gruntów 

pozostałych sklasyfikowanych w ewidencji gruntów i budynków jako drogi - 72gr od metra kwadratowego. 

Innych niż wymienionych wyżej 61gr od metra kwadratowego. Od gruntów niezabudowanych objętych 

obszarem rewitalizacji, o których mowa w ustawie o rewitalizacji - 4  zł 49  gr od 1  m² powierzchni.  

Pobór podatku od nieruchomości inkasentów oraz wysokość wynagrodzenia za Inkaso określa odrębna 

uchwała. I Szanowni Państwo, tutaj chciałam tylko dodać, że żadna z tych stawek, poza podatkiem od dróg, 

nie jest stawką maksymalną wynikającą z rozporządzenia ministra, z obwieszczenia ministra finansów. 

Dziękuję bardzo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:02:37  

Dziękuję bardzo. Ja też chciałbym podkreślić, że propozycje tych podatków każdy radny, każdy radny, 

składał no samodzielnie, po zapoznaniu się z tematem i obradowała też nad tym komisja. Także stąd mamy 

od razu takie tutaj propozycje do do tej uchwały. Czy są jakieś pytania co do projektu tej uchwały?  

Nie widzę. Szanowni Państwo, przystępujemy do głosowania nad projektem uchwały nr VIII/59/2024 w 

sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości na terenie gminy Cisna w 2025 roku, w 

wysokościach podanych tutaj przez panią skarbnik. Proszę o uruchomienie głosowania. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem tej uchwały? Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo.  

Na 12 głosujących radnych 12 było za przyjęciem projektu uchwały z tymi stawkami podatku. W związku z 

powyższym uchwała została przyjęta.  

Przechodzimy do projektu uchwały nr VIII/60/2024 w sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania czystości 

i porządku na terenie gminy Cisna. I tutaj będę prosił o zreferowanie tego projektu kierownika referatu 

gospodarki Komunalnej pana Grzegorza Chmurę. Oddaję panu głos. 



 

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:04:06  

Szanowni Państwo Radni, Panie Przewodniczący, panie Wójcie. Zmiana regulaminu utrzymania porządku i 

czystości na terenie gminy Cisna wynika jasno z przepisów ustawy o utrzymaniu porządku i czystości, która 

to nakazuje z dniem 1  stycznia 2025 roku wprowadzania selektywnej zbiórki odpadów tekstylnych. Odpady 

tekstylne na terenie naszej gminy będą przyjmowane na terenie PSZOK w miejscowości Wetlina. Także 

mam nadzieję, że tutaj w związku z tym poprawi nam się wskaźnik segregacji odpadów, który na dzień 

dzisiejszy nie wygląda zbyt dobrze, choć za 2023 rok jeszcze zmieściliśmy się, że powiem w tej w tym 

35%'owym progu. I to w zasadzie, jeśli chodzi o sam regulamin, nie ulega zmianie. Wprowadzono tylko 

właśnie możliwość oddawania odpadów tekstylnych na pszok typu: ubrania, ciuchy, buty, dywany itp. 

rzeczy.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:05:12  

Dziękuję bardzo Szanowni Państwo, czy są jakieś pytania co do tego projektu? Nie widzę, w takim razie. 

Przystępujemy do głosowania nad uchwałą nr VIII/60/2024 w sprawie uchwalenia regulaminu utrzymania 

czystości i porządku na terenie gminy Cisna.  

Kto, proszę o uruchomienie głosowania? Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tego regulaminu? Kto 

jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo.  

Na 12 głosujących radnych, 12 było za przyjęciem uchwały w sprawie uchwalenia regulaminu, w związku z 

powyższym uchwała została przyjęta.  

Przechodzimy do projektu uchwały o bardzo długiej nazwie. Jest to projekt uchwały w sprawie wyboru 

metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, ustalenia stawki tej opłaty oraz 

zwolnienia z części opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi, właścicieli nieruchomości 

zabudowanej budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi, kompostującymi bioodpady stanowiące odpady 

komunalnymi w kompostowniku przydomowym na terenie gminy Cisna. Bardzo proszę o zreferowanie 

projektu uchwały również pana Grzegorza chmurę, kierownika referatu gospodarki Komunalnej.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:06:30  

Szanowni Państwo, w uchwale jako metodą ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi na 

terenie gminy Cisna, przyjęto iloczyn liczby mieszkańców zamieszkującą daną nieruchomość oraz stawkę 

opłaty ustaloną w wyniku przeprowadzonych kalkulacji. Czyli w zasadzie, jeśli chodzi o tą metodę, nic się 

nie zmienia. Metoda ta nadal oceniana została jako najwłaściwsze i odpowiadająca uśrednione ilości 

powstających w danym gospodarstwie odpadów komunalnych, uzależnionych od ilości osób 

wytwarzających. Dodatkowo mamy tutaj zwolnienie za bioodpady w wysokości 2  zł i obowiązek tego 

zwolnienia, z części, z części wyżej wymienione opłaty osób kompostujących od bioodpadów w 

kompostownikach przydomowych, wynika z art. 6 k ustawy 4 ustawy z dnia 13  września 1996 roku, o 

utrzymaniu czystości i porządku w gminach. Dokonane w § 3 uchwały zwolnienie zostało obliczone 

proporcjonalnie do zmniejszenia kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi z gospodarstw 

domowych, które wynikają z czynności kompostowania bioodpadów przez właścicieli danych 

nieruchomości. Dodatkowo w uchwale zostały zwiększone stawki za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi od mieszkańców z 26  zł na 32  zł. Wynika to ściśle z kalkulacji przeprowadzonych przez 

gospodarkę komunalną wraz z księgowością. Z kalkulacji kosztów, jakie do tej pory mieliśmy w związku z 



wywozem i zagospodarowanie tych odpadów, za ten rok 2024. Szacuje się, że gmina dopłaci około 

200  000  zł do wywozu tych odpadów. Jest to około 20% deficytu, dlatego konieczne jest zwiększenie tej 

stawki, aby pokryć, aby te od, koszt zagospodarowania wywozu odpadów się bilansował. Bo tak musi być. 

Więc mówię, z kalkulacji wychodzi około 32  zł, czyli wzrost dla mieszkańców około 23%. Utrzymana 

zostaje, utrzymane zostaje zwolnienie w wysokości 2  zł za za posiadanie kompostownika.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:08:54  

Dziękuję bardzo, czy są jakieś pytania co do tego projektu? Nie widzę. W takim razie przystępujemy do 

głosowania nad uchwałą nr VIII/61/2024. Ogólnie powiem, że odnoszące się do stawek za opłaty za odpady. 

Proszę o uruchomienie głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tej uchwały, kto jest przeciw, 

kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo.  

Na 12 głosujących radnych 12 było za przyjęciem uchwały nr VIII/61/2024. A co za tym idzie uchwała 

została przyjęta.  

Proszę państwa, teraz przejdziemy sobie jeszcze do jednego głosowania, odbędzie się jedno głosowanie, bo 

to będzie też dalsza część tych uchwał odnoszących się do odpadów komunalnych i po tym głosowaniu 

zrobimy sobie pięciominutową przerwę. Przechodzimy do, przechodzimy do uchwały nr VIII/62/2024 w 

sprawie wyboru metody ustalania opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia 

wysokości stawki opłaty za pojemnik. I to również proszę o krótką recenzję pana Grzegorza Chmury, 

kierownika referatu.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:10:26  

Szanowni Państwo w uchwale, uchwała dotyczy głównie odbierania odpadów komunalnych, 

zagospodarowania od przedsiębiorców oraz nieruchomości, na którym nie zamieszkują mieszkańcy. 

Pojemniki, które które są, znaczy sama treść uchwały dotyczy wysokości głównie stawek, też podwyżek 

stawek w związku właśnie z naszymi kalkulacjami wywozu odpadów. Nie zmienia się, że tak powiem, nie 

zmieniają się pojemniki i sposób odbioru tych odpadów i tutaj zostały przyjęte następujące stawki: za 

pojemnik wysokości 120  l stawka szacowana i obliczone wychodzi 34,80zł, to jest praktycznie maksymalna 

stawka dopuszczona przepisami prawa. Za pojemnik 240 w wysokości 69,90zł, za pojemnik w wysokości 

1100  l w wysokości 319  zł. I tutaj należy nadmienić w przypadku, gdy odbiorcy, znaczy nasi dostawcy 

odpadów nie będą wywiązywali się z obowiązku segregacji odpadów, tutaj zostały ustalone następujące 

stawki za pojemnik wysoko, pojemności 120  l - ta opłata będzie wynosiła czterokrotność tej opłaty, czyli 

pierwotnej, czyli 139zł 20gr, za pojemnik 240  l w wysokości 278,40  zł i za pojemnik 1100  l czterokrotność 

wynosi 1276  zł. Także tutaj prosiłbym państwa i mieszkańców, również i przedsiębiorców, i wszystkich 

zainteresowanych o segregowanie tych odpadów. W przyszłym roku planuje się szersze kontrole i w 

przypadku ustawicznego stwierdzenia niesegregowania odpadów, będą wszczynane postępowania i 

nakładane te wyższe kary. Po prostu musimy spełnić wskaźniki segregowalności odpadów, które w 

przyszłym roku za 24. rok już wynoszą 45%, a w 2025 roku mamy osiągnąć wskaźniki 55%. Niestety, 

musimy to segregować, bo ewentualne kary nałożone na gminę będą musiały być pokryte z tego z odpadów, 

ze składek, z opłat na odpady.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:12:42  

Dobrze. Dziękuję bardzo. Czy są jakieś pytania? Bardzo proszę, Pan Radny Andrzej Chmura, bardzo proszę 

do mikrofonu.  



Andrzej Chmura (Radny Gminy Cisna) 1:12:52  

Mam takie pytanie, czy wielkość pojemników np. 1100 jest obligatoryjna? Musi być w uchwale, czy nie? Bo 

ja tak tak sobie myślę, jak widzę nie raz na są pojemniki ustawione te 1100 l, to zanim się wieko zamknie, to 

tam jeszcze leży 4 worki na nich 120 litrowych.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:13:11  

Bardzo proszę o odpowiedź tutaj pana kierownika referatu.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:13:13  

Ja pragnę przypomnieć, że tak jak powiedziałem wcześniej będą częstsze kontrole i nie będzie dopuszczalne 

wystawianie pojemników 1100 l załadowanych aż o 1/3 więcej, niż się da. Pojemniki mają być zamknięte i 

tyle. Nie będzie, nie będą odbierane odpady od osób, które że tak powiem, dokładają więcej, niż się da. Bo 

tak naprawdę faktycznie Pan Radny ma rację, stwierdzone zostało już, że, że głównie w tych pojemnikach 

1100 jest nakładane około 1/3 więcej objętości na, niż to jest możliwe, ale pojemniki 1100 zostaną, bo muszą 

być z uwagi na to, że przedsiębiorcy mają dużo odpadów, także także tutaj nie widzę możliwości wycofania 

tego rodzaju pojemników.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:13:57  

Dziękuję bardzo Pan Radny Jakub Wierzbicki bardzo proszę.  

Jakub Wierzbicki (Radny Gminy Cisna) 1:14:03  

Halo, ja mam jeszcze jedno pytanie. Bo tutaj w przeliczeniu ten pojemnik 1100 l to wychodzi w sumie 

najtaniej z tych wszystkich. Z jakiego to powodu?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:14:17  

Bardzo proszę o odpowiedź tutaj kierownika referatu.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:14:20  

Tak wynika z zapisów rozporządzenia, takie są stawki. To są praktycznie stawki maksymalne, bez kilku 

groszy wynikające z rozporządzenia.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:14:33  

Czyli tak jest po prostu to określone. Gdzieś już ktoś to wyliczył. Może kwestia, że jakieś nie wiem. 

Dojazdu. Pan Radny Piotr Cwynar ma jeszcze pytanie do tej do tego projektu.  

Piotr Cwynar (Radny Gminy Cisna) 1:14:43  

Mam takie pytanie, czy można by było inaczej w ogóle wyliczać te opłaty, czy nie można jakiegoś ryczałtu 

przyjąć, albo coś takiego, żeby ludziom się nie opłacało wyrzucać worków do lasu czy palić tego?  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:14:58  

To znaczy takie są zapisy ustawy. Każdy mieszkaniec ma, może, każdy mieszkaniec ma możliwość 

nieograniczonego oddawania odpadów. Odpady dla zwykłego mieszkańca nie są limitowane. Także to 

ustawa już zapewnia taką możliwość, że mieszkaniec nie musi wyrzucać tego do lasu, bo po prostu to jest 

bez sensu.  



Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:15:22  

Panie Piotrze, bardzo proszę o zadawanie jakichś pytań, ewentualnie do mikrofonu, żeby było słychać.  

Piotr Cwynar (Radny Gminy Cisna) 1:15:28  

(...)Przedsiębiorców konkretnie.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:15:32  

Żaden z nas, ani przedsiębiorca nie może wyrzucać odpadów do lasu, do rowu, gdziekolwiek. To jest 

karalne. Przypadki takie można zgłaszać tutaj do gminy albo bezpośrednio do organów ścigania. To jest 

zagrożone karami, wynikające bezpośrednio z przepisów prawa, tak, więc tutaj samą uchwałą, będący w 

kompetencjach Rady Gminy, nie możemy, że tak powiem, jakiś innych kroków podjąć.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:16:01  

Ja sobie tutaj pozwolę, panie Piotrze, no chyba to to chyba to właśnie mówimy, że to jest kwestia raczej 

chyba każdego uczciwości, a nie że my tutaj, jak jesteśmy w stanie uchwalić, bo problem śmieci to jest 

problem całego kraju, nie tylko naszej gminy i, ale jeszcze nie patrz to jak to, jak to zrobić, żeby żeby nic nie 

było w tych lasach?  

Piotr Cwynar (Radny Gminy Cisna) 1:16:21  

Tak, ale chodzi o to, żeby przepisy były takie, żeby po prostu ludziom umożliwiały normalnie, uczciwie, 

jakoś tam te podatki płacić i żeby było jasne wszystko, żeby nie stwarzało warunków do popełniania 

przestępstwa. Czy tam jakoś nie wiem korzyści po prostu.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:16:41  

Bardzo proszę. Tutaj jeszcze zastępca.  

Aleksy Wójcik (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:16:44  

Panie Piotrze, niech pan złoży propozycje, a my puścimy, damy jej bieg urzędowy. I możliwe, że kiedyś na 

jakimś posiedzeniu Sejmu ta poprawka będzie ujęta.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:16:58  

Dziękujemy bardzo czy, Pan dyrektor szkoły Ludwik Sobol, bardzo proszę.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:17:06  

Chciałem się spytać o te odpady tekstylne, czy my mamy też odwozić je rozumiem na PSZOK jako 

przedsiębiorstwo na własny koszt, one są za darmo na tym pszoku odbierane? A czy nie można zrobić jakieś 

zbiórki np. tak. Teraz jest workowane np. jest selektywnie szkło, plastyk czy nie można takie zbiórki na 

tekstylne odpady zrobić? Jak to wygląda, bo nie do końca rozumiem.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:17:32  

No to już muszę poprosić o odpowiedź pana kierownika referatu.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:17:38  

Należy zaznaczyć, że na PSZOK to wywóz odpadów mają możliwość tylko mieszkańcy, na podstawie 

deklaracji przedsiębiorcy nie. Gmina będzie organizowała zbiórki tego typu odpadów, tak planowaliśmy 



kilka razy w roku, że tak powiem, ogłosić i objechać i zabrać te odpady tekstylne od wszystkich.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:18:04  

Dziękuję bardzo za udzielenie tej odpowiedzi. Czy są jeszcze jakieś pytania odnośnie tej uchwały? Nie 

widzę. Szanowni Państwo, przystępujemy do głosowania nad projektem uchwały nr VIII/62/2024 w sprawie 

wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenie wysokości stawki 

opłaty za pojemnik w wysokościach przedstawionych tutaj przez pana kierownika referatu. Proszę o 

uruchomienie głosowania kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem takiej uchwały, kto jest przeciw, kto się 

wstrzymał? Dziękuję bardzo.  

Szanowni Państwo. Na 12 głosujących radnych, 11 zagłosowało za przyjęciem tego projektu, A jeden radny, 

jedna radna, 1 osoba była przeciwko, w związku z powyższym uchwała została przyjęta. Sekundeczkę, tak?  

No to proszę jeszcze tutaj oddaje głos Panu Radnemu Aleksem Wójcikowi.  

Aleksy Wójcik (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:19:16  

Tak z ciekawości zapytam, bo z reguły zawsze głosowaliśmy 3 uchwałami i brakuje mi tutaj uchwały, a 

propos do domów zamieszkałych czasowo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:19:34  

Odpowie pan tak bardzo proszę tutaj kierownik referatu pan Chmura, bardzo proszę.  

Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

1:19:39  

Tak, ale no już zostało zmienione chyba w zeszłym roku bodajże. Ta druga uchwała, na którą państwo 

głosowaliście w sprawie tych stawek stawek dla przedsiębiorców, dotyczy również nieruchomości 

niezamieszkałych. Gdzie są stawki określone od pojemników.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:19:55  

Czyli są wszystkie stawki. Szanowni Państwo, tak jak zapowiedziałem, ogłaszam 7 minutową przerwę, czyli 

spotykamy się 11.35. Dziękuję, bardzo.  

 Przerwa w obradach. 

 

Wznowienie obrad po przerwie. 

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:20:08  

Szanowni Państwo, wznawiam, wznawiam obrady Rady Gminy Cisna na ósmej sesji Rady Gminy i 

przechodzimy do kolejnego do kolejnego punktu. Szanowni Państwo, proszę o uwagę, przechodzimy do 

kolejnego punktu. Projekt uchwały nr VIII/63/2024 Rady Gminy Cisna z dnia 18  listopada zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania komisji skarg, wniosków i petycji. Ja jeszcze chciałbym tutaj tylko 

powiedzieć, że będziemy teraz już obradować. W składzie 11 osobowym, jedna Radna musiała opuścić 

posiedzenie. Jest to no usprawiedliwione. Przechodzimy do projektu uchwały zmieniającej uchwałę w 

sprawie powołania komisji skarg, wniosków i petycji. I Bardzo proszę o zreferowanie tej uchwały pana 

sekretarza gminy Tomasza Lasyka.  

Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 1:21:06  

Szanowni Państwo. Na ręce przewodniczącego rady wpłynęło pismo w sprawie rezygnacji z pełnienia 



funkcji przewodniczącego komisji skarg, wniosków i petycji. Dodatkowo na różnych spotkaniach radni 

zgłaszali uwagi o rozszerzeniu komisji skarg, wniosków i petycji o nową osobę, nową, nowego radnego, stąd 

też przygotowany powyższy projekt uchwały. Dziękuję bardzo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:21:40  

Dziękuję bardzo, czy są jakieś pytania do tego projektu? Ja chciałem tylko tak właśnie podkreślić, że 

wpłynęła tutaj rezygnacja z funkcji przewodniczącego komisji skarg, wniosków i petycji. Pan Radny 

Bogusław Bajorek zrezygnował z pełnienia tej funkcji oraz tutaj zaproponował o dołączenie do tej funk, do, 

do tej komisji pana pana Andrzeja Chmurę, naszego radnego. W związku z powyższym nasza uchwała 

miałaby teraz. Czy są jakieś uwagi co do tego, czy Państwo Radni mają tutaj jakoś jakieś swoje uwagi. O 

jeszcze tutaj. Tak bardzo proszę, Panie (...)  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 1:22:36  

Kolega radny musi wyrazić zgodę, tylko.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:22:37  

Tak jest. Już się chciałem zapytać właśnie, czy Pan Radny Andrzej Chmura wyraża zgodę na bycie 

członkiem komisji skarg, wniosków i petycji.  

Andrzej Chmura (Radny Gminy Cisna) 1:22:46  

Tak, wyrażam zgodę.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:22:48  

Dziękuję, bardzo. Proszę państwa, w takim razie i kolejna sprawa nie do końca wiem, jak to zrobić. Tak 

formalnie, ponieważ głosujemy nad zarówno nad zmianą składu, jak i nad zmianą przewodniczącego, a 

przewodniczącego komisji wybierają, wybiera sobie sama komisja, która będzie. Teraz, nie? Przepraszam 

bardzo, bo coś się pogubiłem.  

Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 1:23:13  

Panie przewodniczący, akurat przewodniczącego komisji skarg, wniosków i petycji powołuje Rada na 

podstawie wskazania przez radnych, kto ma być przewodniczącym tej komisji. Więc tutaj ktoś musi po 

prostu wskazać, kto ma być przewodniczącym, a państwo będziecie głosować.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:23:33  

Dobrze. Dziękuję za tą uwagę, jak najbardziej słuszna. W związku z powyższym z już takiego uchwalonego 

powiedzmy składu, czyli spośród pana Bogusław Bajorek, Piotr Gucwa, Zofia Kulińska oraz Andrzej 

Chmura, bardzo proszę o wskazanie przewodniczącego tej komisji. Głos oddaję panu Bogusławowi 

Bajorkowi.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 1:23:57  

Proponuję pana Andrzeja Chmurę.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:24:01  

Panie Andrzeju, czy wyraża pan zgodę na zostanie przewodniczącym komisji skarg, wniosków i petycji?  

Andrzej Chmura (Radny Gminy Cisna) 1:24:07  

Znaczy ja mogę wyrazić, ale to wybiera mnie rada tak naprawdę.  



Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:24:11  

Jak na razie jest to wyrażenie czy pan się w ogóle zgadza, a w tej chwili będziemy głosowali nad, głosowali 

nad uchwałą, w której, nad uchwałą nr VIII/63/2024, która będzie miała następującą treść, że w uchwale nr 

II/4/24 Rady Gminy Cisna z dnia 20  czerwca 2024 roku w sprawie powołania komisji skarg, wniosków i 

petycji. A bardzo proszę o ciszę. Wprowadza się następujące zmiany. Skład komisji skarg, wniosków i 

petycji uzupełnia się o radnego Andrzeja chmurę z funkcji pkt 2 z funkcji przewodniczącego komisji, 

przewodniczącego komisji skarg, wniosków i petycji odwołuje się na jego wniosek radnego Bogusława 

Bajorka i pkt 3 wybiera się radnego Andrzeja Chmura na przewodniczącego komisji skarg, wniosków i 

petycji. Czy są jakieś jeszcze pytania tutaj co do tego projektu? Nie widzę, w takim razie poddaję pod 

głosowanie. Projekt uchwały nr VIII/63/2024, czyli uchwały zmieniającą uchwałę w sprawie powołania 

komisji skarg, wniosków i petycji w takiej formie, jakiej została odczytana.  

Proszę o uruchomienie głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tej uchwały, kto jest przeciw, 

kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo.  

Szanowni Państwo, na 11 obecnych radnych, 10 głosowało za, 1 głos wstrzymujący się. W związku z 

powyższym uchwała została przyjęta. Panie Radny, gratuluję zostania przewodniczącym komisji skarg, 

wniosków i petycji.  

Przechodzimy, dziękujemy bardzo, przechodzimy w takim razie do kolejnego punktu. Będzie to projekt 

uchwały nr VIII/64/2024 w sprawie wyznaczenia przedstawiciela do pełnienia funkcji członka rady 

społecznej przy samodzielnym publicznym zespole opieki zdrowotnej w Lesku. O zreferowanie tego 

projektu proszę pana Tomasza Lasyka, sekretarza gminy Cisna.  

Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 1:26:35  

Szanowni Państwo, 21  października do Urzędu Gminy wpłynęło pismo ze starostwa powiatowego w Lesku. 

To jest króciutkie pismo, więc ja szybciutko przeczytam. W związku z upływem w dniu 2 8  grudnia 20 2 4 

roku kadencji rady społecznej w samodzielnym publicznym zespole opieki zdrowotnej w Lesku. Zgodnie z 

art 48 ust. 6 pkt 2 litera b ustawy z dnia 18  kwietnia 2011 roku o działalności leczniczej, uprzejmie proszę o 

przedstawienie do składu osobowego nowej rady społecznej w kadencji 24-28, jednego przedstawiciela 

gminy wybranego przez Radę Gminy w terminie do 25  listopada 2024 roku. Szanowni Państwo, jak każdy z 

nas pamięta na czwartej sesji państwo wybraliście swojego przedstawiciela do rady społecznej, jednak tutaj 

starostwo powiatowe twierdzi, że to był wybór na obecną kadencję, a na nową trzeba wybrać ponownie. Stąd 

powyższy projekt uchwały. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:27:36  

Dziękuję bardzo. Bardzo proszę, są pytania, tak? Bardzo, nie pytania, właśnie, jeżeli nie ma pytań co do 

samego tutaj, co do samej recenzji tego projektu tej uchwały, to bardzo proszę o zgłaszanie kandydatów na 

członka rady społecznej przy samodzielnym publicznym zespole opieki zdrowotnej w Lesku.  

Pan Bogusław Bajorek, bardzo proszę.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 1:27:59  

Proponuję pana Jakuba Wierzbickiego.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:28:03  

Czyli dotychczasowego naszego przedstawiciela. Panie Jakubie, czy zgadza się pan na pełnienie takiej 

funkcji?  



Jakub Wierzbicki (Radny Gminy Cisna) 1:28:08  

Tak zgadzam się.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:28:10  

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś inne zgłoszenia kandydatur? Nie widzę. W takim razie proszę 

państwa przechodzimy do głosowania uchwały nr VIII/64/2024 w sprawie wyznaczenia przedstawiciela do 

pełnienia funkcji członka rady społecznej przy samodzielnym publicznym zespole opieki zdrowotnej w 

Lesku i w treści uchwały będzie §. 1 wyznacza się członka rady społecznej przy samodzielnym publicznym 

zespole opieki zdrowotnej w Lesku radnego Jakuba Wierzbickiego.  

Przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem tej uchwały, kto się wstrzymał? 

Kto jest przeciwko? Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, na 11 głosujących radnych, 11 było za. Panie 

Radny gratuluje, został pan członkiem rady społecznej przy samodzielnym publicznym zespole opieki 

zdrowotnej w Lesku.  

Dziękuję, bardzo. Przechodzimy do kolejnego projektu i jest to projekt. Projekt uchwały nr VIII/65/2024 w 

sprawie zamiaru likwidacji publicznego punktu przedszkolnego w Wetlinie w celu następczego utworzenia 

niepublicznego punktu przedszkolnego w Wetlinie. I bardzo proszę o zrecenzowanie tego projektu uchwały 

pana Tomasza Lasyka, sekretarza gminy Cisnej wraz z obecną tutaj panią mecenas bardzo proszę.  

Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 1:29:47  

Szanowni Państwo, przedmiotowa uchwała jest uchwałą intencyjną, która w przypadku jej podjęcia 

rozpocznie proces likwidacji, a następnie przekształcenia placówki w Wetlinie. Ale tutaj, jak pan 

przewodniczący zauważył, dzisiaj w sesji bierze udział pani mecenas, która od strony prawnej wszystkim 

nam przedstawi, jakie dalsze kroki będą. Dlatego tutaj ja bym więcej nie mówił, a tutaj pani mecenas 

dokładnie nam wszystko wyjaśni.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:30:18  

Proszę państwa aktualne przepisy, czyli tak naprawdę to, na czym się musimy oprzeć, czyli prawo 

oświatowe, nie przewidują możliwości przekształcenia punktu przedszkolnego, który jest punktem 

przedszkolnym o charakterze publicznym, jednoznacznie i od razu w punkt przedszkolny o charakterze 

niepublicznym, a taki jest zamiar. Aby to zrobić, konieczne jest skorzystanie z przepisów i regulacji, które 

wymuszają likwidację takiej placówki i dopiero następczo możliwość utworzenia na jej miejscu punktu 

przedszkolnego o charakterze niepublicznym. I taka procedura tutaj niniejszą uchwałą zostanie rozpoczęta. 

Ta uchwała, którą będziecie państwo w dniu dzisiejszym rozpatrywać, nie jest uchwałą, która determinuje 

konieczność wyrażenia później następczo przez państwa zgody na likwidację placówki, ona pozwala na 

rozpoczęcie procedury. To znaczy państwo wyrażacie taką zgodę, jeżeli taka zgoda zostanie wyrażona, 

będzie mogła być wszczęta procedura związana z zawiadomieniem podkarpackiego kuratora oświaty, 

powiadomieniem rodziców, a przede wszystkim skierowaniem przez gminę zapytań o to, czy są podmioty, 

które byłyby zainteresowane prowadzeniem takiej placówki o charakterze niepublicznym: na jakich 

zasadach? Na jakich warunkach? Oczywiście o tym wszystkim państwo będziecie informowani. Dopiero, 

kiedy te wszystkie informacje zostaną uzyskane, podjęta zostanie decyzja o tym, czy placówka będzie 

likwidowana, czy nie. Co jest rzeczą niezwykle istotną, placówka ma być zlikwidowana, jeżeli uzyskane 

zostaną wszystkie satysfakcjonujące informacje, z dniem 31  sierpnia 2025 roku. Do tego momentu placówka 

w obecnym kształcie funkcjonuje i funkcjonować będzie niezmiennie. Także tutaj bezpieczeństwo dzieci 

będzie zagwarantowane w zakresie możliwości korzystania z tego punktu przedszkolnego, które funkcjonuje 

w chwili obecnej. Dziękuję bardzo.  



Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:32:36  

Dziękuję bardzo czy są jakieś pytania odnośnie tego projektu? Pan wójt ma pytanie, bardzo proszę.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 1:32:45  

Ja bym jeszcze poprosił panią mecenas o jakby zreferowanie kolejnego kroku, czyli w ślad za tym, co za 

chwileczkę przegłosujemy, jakie są intencje w odniesieniu do schroniska?  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:32:60  

Proszę państwa, jeżeli chodzi o kwestie schroniska, to procedura będzie identycznie taka sama. Tutaj trzeba 

będzie w najbliższej przyszłości podjąć uchwałę intencyjną w zakresie również likwidacji tego schroniska, 

ale tylko i wyłącznie w trybie takim - to nazywamy likwidację, bo tak wymuszają na nas regulacje prawne. 

Natomiast intencją jest to, aby przekształcić je w schronisko, które będzie prowadzone przez podmiot, jeżeli 

taki podmiot się znajdzie oczywiście, o charakterze niepublicznym. To że Pada określenie likwidacja, no to 

po prostu wymagają na nas przepisy prawa. Jeżeli chodzi o samą procedurę, to ona będzie identycznie taka 

sama, jak w przypadku punktu przedszkolnego, czyli najpierw jest uchwała intencyjna, potem informacja do 

podkarpackiego kuratora oświaty, informowanie wszystkich w tym przypadku mieszkańców o tym, że taka 

uchwała jest podjęta, jakie mogą być jej konsekwencje, zwrócenie się do potencjalnych podmiotów, które 

byłyby zainteresowane prowadzeniem schroniska i dopiero później kwestia podjęcia uchwały o jego 

likwidacji. Jeszcze celem uzupełnienia, państwu chciałam przekazać, że te wszystkie informacje będą 

musiały być przedstawione w dość szybkim tempie, ponieważ w przypadku, gdyby była konieczność 

podjęcia tych uchwał docelowych o likwidacji zarówno punktu przedszkolnego, jak i schroniska, to to musi 

być podjęta w terminie najpóźniej 6 miesięcy przed końcem roku szkolnego, czyli do lutego przyszłego roku. 

Także te informacje będą uzyskiwane możliwie jak najszybciej. Dziekuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:34:44  

Dziękuję bardzo czy są jakieś pytania? Pan Radny Jan Koza, bardzo proszę.  

Jan Koza (Radny Gminy Cisna) 1:34:50  

Chciałbym tylko dopytać, czy dobrze rozumiem całość - jeżeli nie znajdzie się osoba, która przejmie to 

schronisko i zobliguje się czy schronisko i punkt przedszkolny do prowadzenia. Wtedy ta uchwała jakby 

zostanie anulowana i to jest gwarantem do tego, że przedszkole będzie na obecnej formie nadal działało? Co 

mnie niepokoi. Nie chciałbym tym głosowaniem dopuścić do sytuacji, gdzie będzie możliwa jakaś przerwa w 

jakby świadczenia usług przedszkolnych dla dzieci.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:35:23  

Pani mecenas bardzo proszę.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:35:24  

Proszę państwa w tej kwestii, no nie ma możliwości takiej, aby nie były zabezpieczone interesy dzieci, nawet 

jeżeli będzie sytuacja taka, że do likwidacji przedszkola doszłoby bez znalezienia tego podmiotu, który 

miałby prowadzić to w formie niepublicznej i gdybyście państwo podjęli decyzję o likwidacji punktu 

przedszkolnego w Wetlinie, to te świadczenia dotyczące edukacji przedszkolnej musiałyby być 

zabezpieczone przez przedszkole, które jest w Cisnej nie ma takiej możliwości, aby punkt przedszkolny 

przestał działać i aby dzieci nie miały gdzie się pojawić. Natomiast ta uchwała intencyjna, którą państwo w 

dniu dzisiejszym rozpatrujecie, jest ustawą, przepraszam, uchwałą kierunkową, która jest nastawiona na to, 

że ta likwidacja ma być później następczo związana z utworzeniem punktu przedszkolnego o charakterze 

niepublicznym.  



Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:36:32  

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania? Pan Ludwik Sobol, dyrektor szkoły w Cisnej bardzo proszę.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:36:38  

Pani mecenas takie pytanie, czy tutaj nie ma błędu prawnego? Bo jak pani wie doskonale, zadaniem gminy 

jest prowadzenie placówek oświatowych, czyli przedszkola i szkoły podstawowe, są w zadaniu gminy i w 

uchwale, która likwiduje ten punkt przedszkolny, moim zdaniem nie powinien się znaleźć zapis, że 

następstwem jest utworzenie niepublicznego punktu przedszkolnego, czyli jak gdyby jest to, jeżeli gmina 

chce zlecić komuś prowadzenie edukacji przedszkolnej, to powinna zlecić w formie publicznej. Natomiast w 

uchwale zlecanie komuś niepublicznej, jest to po prostu taki być może wybieg prawny, który zostanie 

zakwestionowany przez wojewodę, ponieważ uzna, że jest to zlecanie w sposób taki, że jak gdyby zupełnie 

w innej formie organizacyjnej. Forma organizacyjna, jak gdyby niepublicznego punktu przedszkolnego, 

przedszkola czy szkołę jest dozwolona dla każdego podmiotu, jeżeli tylko zechce takie założyć sobie 

przedszkole czy cokolwiek i tu nie wymaga zgody organu gminy, tylko kwestie spełnienia pewnych 

wymogów formalnych. I teraz, jeżeli taka uchwała jest w ten sposób intencja podjęta, czyli jak gdyby jest, to 

być może uznane będzie, że jest to przerzucenie kosztów funkcjonowania tego przedszkola na rodziców, a 

ucieknięcie od kosztów funkcjonowania jako jednostki publicznej - bo zgadzam się z panią, że właściwie 

powinna być intencja taka, że zapewniamy wszystkim dzieciom edukację przedszkolną w tych jednostkach, 

które są dostępne na terenie gminy, mamy odpowiednio gdzieś mniej zabezpieczoną i tu i tak powinno być to 

uchwała podjęta. Natomiast następstwo niepublicznej jednostki jest co najmniej moim zdaniem dziwaczne, 

zresztą podobnie w przypadku schroniska, bo jeżeli chcemy wydzierżawić komuś schronisko, to nie możemy 

mu narzucić, że toma być schronisko w formie młodzieżowych gdzieś tam. No ta osoba, która wydzierżawi 

sobie te schronisko od nas, ono może sobie utworzyć, powiedzmy niepubliczne schronisko i tam i starać się 

jakąś tam część dotacji, ale może w jakiejś innej formie organizacyjnej prowadzić. Dla nas najważniejsza jest 

opłata, która z tego tytułu wpłynie do kasy gminy mi się wydaje i tego typu intencja w uchwale może, jak 

gdyby być przez wojewodę, rozumiana jako obiekt jakiś prawny albo jakieś przynajmniej jakiś dziwny, 

dziwny twór, którego ja np. nie rozumiem.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:39:05  

Dziękuję bardzo, bardzo proszę o odpowiedź panią mecenas.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:39:08  

Odnosząc się tutaj do pana zapytania w żadnym zakresie, w mojej ocenie nie jest to błąd prawny, ponieważ 

przepisy prawa w tym zakresie właśnie są bardzo, w mojej ocenie ułomne i nie pozwalają na wskazanie 

bezpośrednio możliwości przekształcenia takiej placówki w placówkę niepubliczną. Na gruncie przepisów, 

które mamy, istnieje możliwość takiej interpretacji prawnej, która pozwala na to przekształcenie z 

zachowaniem odpowiedniego trybu. I właśnie mając na względzie tą intencję prawną, którą jest utworzenie 

punktu przedszkolnego o charakterze niepublicznym, w tym konkretnym miejscu, w którym funkcjonuje 

aktualnie jako punkt publiczny, zamieszczenie w uchwale tego typu adnotacji, moim zdaniem jest jak 

najbardziej słuszne. Z mojego doświadczenia wynika, że w żadnym zakresie nie jest to kwestionowane. Tego 

typu uchwały są podejmowane, są weryfikowane później i nie spotkałam się z tym, aby było to 

kwestionowane, ponieważ wynika to tak naprawdę z pewnych luk prawnych, które mamy, które nie 

pozwalają na zrobienie tego w sposób bezpośredni.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:40:22  

Jeszcze pytanie tak bardzo proszę pan dyrektor.  



Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:40:25  

Ustawa o finansach publicznych dopuszcza zrzucenie obowiązków gminy, jeżeli chodzi o edukację na 

niepubliczne formy wychowania przedszkolnego w wypadku, jeżeli nie jest gmina w stanie zapewnić 

wszystkich miejsc w swoich jednostkach i tu jest jedyny warunek, kiedy znaczy, kiedy można zlecić, to się w 

formie konkursu, robi i można zlecić. Natomiast takiego rozwiązania ja przynajmniej nie spotkałem, bo jest 

to, nie jest to prze przekształcenie i słowo przekształcenie jest, wyklucza tutaj. Znaczy to jest jak gdyby 

sprzeczne z naszą intencją, bo my nie chcemy przekształcić, my chcemy umożliwić jakiemuś podmiotowi, 

którego nie znamy, żeby on sobie otworzył punkt przedszkolny w Wetlinie. Czyli to nie jest przekształcenie, 

my chcemy zlikwidować, ale dlaczego gmina ma po tej likwidacji na siłę kogoś prosić, żeby ktoś otworzył 

niepubliczny punkt przedszkolny. Jest to dla mnie zupełnie niezrozumiałą intencją, ja bym tą uchwałę 

zmienił. Jeżeli państwo chcecie likwidować, to likwidujcie, że nie chcecie likwidować, to nie likwidujcie. 

Natomiast ten zapis jest po prostu dziwny i niezgodny z prawem.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:41:34  

Dziękuję bardzo. Czy pani mecenas coś jeszcze odnieść? Bardzo proszę.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:41:37  

Odnosząc się tutaj myślę, że daleko idącym subiektywizmem jest ocena tego, że jest to niezgodne z 

przepisami prawa. Myślę, że w tym zakresie należy posiłkować się orzeczeniami, którymi dysponujemy, 

postrzeganiem tematu przez kuratorów oświaty, nie tylko naszego podkarpackiego, ale również z całego 

kraju. To, że mamy regulacje takie, a nie inne, no wymusza na nas pewne działania. W związku z tym, że nie 

ma możliwości prawnej przekształcenia. I tak naprawdę nie mamy możliwości innej niż skierowanie 

zapytania i po co ta, po to ta procedura jest wieloetapowa, likwidacji przedszkola, czy też punktu 

przedszkolnego, zapytania i skierowania informacji o całym procesie do rodziców, do kuratorium oświaty, 

zbadania tego, czy znajdą się jakieś podmioty, które będą zainteresowane i na jakich warunkach, tak 

naprawdę prowadzeniem takiego punktu przedszkolnego i dopiero w etapie kolejnym, znów zapytania 

rodziców o to, czy akceptują taką formę, robimy to w takim, a nie innym trybie, aby wyjść niejako ku 

potrzebom mieszkańców. Ponieważ też zdajemy sobie sprawę, jak ważne jest to, aby ten punkt przedszkolny 

funkcjonował w tym miejscu, w którym jest, czyli w Wetlinie, w efekcie końcowym. Oczywiście, jeżeli taki 

podmiot się nie znajdzie, jeżeli nie zostanie to zaakceptowane przez rodziców, jeżeli nie będzie spełniało 

tych kryteriów, które są dla wszystkich istotne, zawsze zostaje to zabezpieczenie w postaci tego, że ten 

obowiązek edukacji przedszkolnej będzie realizowane w dalszym ciągu przez gminę, ale w sposób już dla 

rodziców dzieci i dla samych dzieci, nieco mniej korzystny, ponieważ związane z koniecznością dojazdu do 

szkoły w Cisnej i z tego też względu w pierwszej kolejności ta uchwała jest ukierunkowana na to, aby 

odpowiedzieć też na potrzeby mieszkańców.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:43:52  

Dziękuję bardzo.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:43:53  

Tylko, że należałoby się tutaj pani mecenas zastanowić nad skutkami finansowymi takiego posunięcia, 

ponieważ utworzenie niepublicznego punktu przedszkolnego powoduje konieczność dotacji, dotowania tego 

tej jednostki w wysokości 40% - minimalna kwota to jest, bo można więcej 40% funkcjonowania obecnego 

przedszkola w Cisnej i może się okazać za parę lat, taka sytuacja, że w Wetlinie, będzie więcej dzieci niż w 

Cisnej i te koszty utrzymania będą bardzo duże. A jak gdyby oddając, oddając, jak gdyby podmiotowi 

niepublicznemu możliwość organizowania tutaj tego, tego punktu przedszkolnego czy przedszkola, jak 



gdyby wtedy już traci gmina możliwość ingerencji w to i docelowo może to być finansowo bardzo 

niekorzystne. Tylko zwracam na to uwagę. Oczywiście Państwo Radni podejmują decyzję wg własnego 

sumienia i intencji. Natomiast uważam, że to chyba nie jest najlepsza uchwała, jeżeli chodzi o to, ponieważ 

każdy ma prawo powiedziałem, każdy ma prawo na podstawie prawa obowiązującego założyć sobie punkt 

przedszkolny, przedszkole czy szkołę i nikt mu takiego czegoś nie zabiera. Jeżeli będzie chciał utworzyć i 

niepotrzebne to jest po prostu w uchwale. Moim zdaniem tylko tyle. (...) Dziękuję  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:45:15  

Bardzo dziękuję za tą uwagę. Czy jeszcze pani mecenas? Tak, to proszę bardzo już na ostatnie wyjaśnienie 

tutaj.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:45:22  

Ostatnie wyjaśnienie. Proszę państwa, oczywiście zgadzam się z tym, że utworzenie takiego punktu 

przedszkolnego w formie niepublicznej wiąże się z kosztami związanymi z dotacjami, ale ja nie jestem 

generalnie upoważniona do tego, żeby wypowiadać się na temat finansów. Natomiast dawajmy sobie 

również sprawę z tego, że prowadzenie punktu przedszkolnego jako punktu publicznego również wiąże się 

kosztami dla gminy, podobnie jak ewentualna konieczność zabezpieczenia dzieciom, które miałyby 

dojeżdżać do przedszkola, które byłoby w miejscowości oddalonej od ich miejsca zamieszkania również 

kosztami dla gminy, które z tym były, by bezpośrednio związane, a więc to również należałoby mieć na 

uwadze, i to pozostawiamy państwa decyzji. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:46:14  

Dziękuję bardzo, czy są jeszcze jakieś uwagi? Pan Radny Bogusław Bajorek, bardzo proszę.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 1:46:18  

Dziękuję, z tego, co zrozumiałem. Dzisiejsze uchwały z uchwałą intencyjną ostateczna uchwała będzie 

podjęta na 6 miesięcy przed zakończeniem roku szkolnego to jest jedno pytanie. A drugie pytanie, czy szkoła 

w Cisnej, do pana dyrektora - czy szkoła w Cisnej będzie w stanie przejąć te dzieci w razie problemu? 

Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:46:39  

To bardzo proszę pana dyrektora o odpowiedź.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:46:41  

Tak, tam jest teraz pięcioro dzieci, czyli nie ma problemu, jeżeli chodzi o przejęcie tych dzieci.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:46:48  

Dziękuję bardzo, a na pytanie odnośnie, odnośnie wydaje mi się, że pani mecenas to stwierdziła wyraźnie. 

Prawda, że dzisiejsza uchwała jest tylko rozpoczęciem pewnego procesu, który może mieć różne skutki, 

różne zakończenie, niekoniecznie, nawet niekoniecznie, znaczy niekoniecznie powołaniem nawet i 

niepublicznego przedszkola w Wetlinie może się zakończyć różnie. Zobaczymy, jak to wszystko wyjdzie. 

Czy są jeszcze jakieś pytania Pan Radny Jakub Wierzbicki. Bardzo proszę.  

Jakub Wierzbicki (Radny Gminy Cisna) 1:47:17  

Ja też chciałem uściślić, bo tak się zastanawiam i tak pierwsza ta uchwała, którą dzisiaj mamy podjąć, druga 

uchwała, ma być podjęta tak, po wszystkich naszych już informacjach, że np. jest albo nie jest jakiś podmiot 

zainteresowany i to się zgadza. Martwi mnie to, że jeżeli nie znajdzie się ten podmiot zainteresowany, to 



jakby procedura dalej trwa tej likwidacji, tak? A dzieci mają być zabezpieczone tym, że zostaną, czy zostanie 

przygotowane miejsce w Cisnej, ale cała procedura, jakby likwidacji, będzie dalej trwała. Czy my po prostu 

jesteśmy w stanie jeszcze jakby ewentualnie cofnąć to, bo, żeby, no, bo być może faktycznie za chwilę się 

okaże, że szkole czy w miejscowości Wetlina jest dużo więcej dzieciaków i w jaki sposób to jeszcze 

zablokować? Czy ta procedura po prostu już będzie trwać i te dzieci będą miały zabezpieczone faktycznie to 

miejsce tylko, że już nie Wetlinie, tylko w miejscowości Cisna?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:48:22  

Pani mecenas bardzo proszę o odpowiedź.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:48:24  

Podjęcie niniejszej uchwały, która jest w dniu dzisiejszym procedowana, w żadnym zakresie, nie nakazuje 

prowadzenia postępowania dotyczącego likwidacji w tej czy innej formie w dalszym etapie. Czyli to, czy w 

lutym uchwała zostanie podjęta przez państwa i jakiej treści. To będzie zależało od tych okoliczności, które 

się pojawią. Możecie państwo, jeżeli nie będą to satysfakcjonujące informacje, po prostu zastopować ten 

proces i on dalszego biegu mieć nie będzie.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:48:59  

Dziękuję bardzo za odpowiedź, tutaj jeszcze tak, bo jeszcze pan dyrektor Ludwik Sobol bardzo proszę, 

oddaję panu głos.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:49:06  

Pani mecenas wprowadziła trochę w błąd, bo ta uchwała intencyjna musi być podjęta do końca lutego ta, 

która dzisiaj jest. Dlatego ja zwracam uwagę, że nie ma pośpiechu, żeby ją dzisiaj podejmować, jeżeli jest 

błąd jakiś, który ja dostrzegam, że. Natomiast potem jest 3 miesiące na podjęcie właściwej uchwały i ten 

pośpiech dzisiejszy nie jest potrzebny. Natomiast do Pana Radnego Wierzbickiego powiem, że jeżeli organ 

jakoś uchwałę wydaje, to ten organ ma prawo to uchwałę cofnąć, a ostateczności założyć nowy punkt 

przedszkolny. Nawet jeżeli to było po 1  września przyszłego roku, czyli tutaj, jak gdyby prawo nie zamyka 

nam absolutnie prawda pani mecenas możliwości działania, także.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:49:48  

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś tutaj pytania, głosy w dyskusji? Ojejku, to najpierw proszę tutaj pan 

wójt, pan wójt, bardzo proszę, oddaję panu głos.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 1:50:00  

Jeśli tutaj dobrze zrozumieliśmy tą całą dyskusję, to chodzi o to, że w tym momencie, po podjęciu tej 

uchwały, mamy możliwości zbierania informacji, konsultowania się, dowiedzenia się więcej. Natomiast tutaj 

dyrektor w mojej ocenie sugeruje, żeby po prostu zrobić to w trybie uchwała likwidacyjna i zamknąć. Ja 

uważam, że powinniśmy mieć możliwość podejścia do tego w ten sposób, jak zostało to zaproponowane, 

zebrania informacji, a później ewentualnie podjęcia decyzji, czy likwidujemy, czy likwidujemy. To w mojej 

ocenie jest bardziej rozsądne.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:50:37  

Dziękuję bardzo za ten głos panu wójtowi i Pan Radny Aleksy Wójcik. Bardzo proszę.  

Aleksy Wójcik (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:50:46  

Znaczy, ja bym tej uchwały intencyjnej nie przesuwał w czasie, bo jeśli otrzymamy te wszystkie potrzebne 



nam dokumenty, a więc opinia rodziców, opinia z kuratorium i też już pojedzie jakiegoś jakieś procedury 

związanej ze znalezieniem kogoś, kto będzie to chciał prowadzić na jakiś już wtedy przez nas określonych 

też zasadach. To będzie wymagało mimo wszystko czasu, a jeśli tej procedury dzisiaj nie zrobimy, no to 

możemy w pewnym momencie może nam zabraknąć tego wszystkiego ja bym tego nie odsuwał. Moim 

zdaniem ta uchwała intencyjna, którą w tej chwili będziemy za chwilę głosować. Ona tak prawdę 

powiedziawszy, nie wnosi żadnego ryzyka w dalsze postępowanie.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:51:47  

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś głosy tutaj w dyskusji? Pani mecenas bardzo proszę.  

Olga Bątruk (Mecenas Kancelarii Adwokackiej) 1:51:53  

Proszę państwa jeszcze jedna kwestia tutaj. Odnośnie zarzutów, które były ustawione przez pana dyrektora. 

Art. 89 ustawy prawa oświatowego ust. 1 tej regulacji, jednoznacznie wskazuje, że organ prowadzący, czyli 

gmina, w tym przypadku jest obowiązana powiadomić co najmniej 6 miesięcy przed terminem likwidacji o 

zamiarze takiej likwidacji placówki. Skoro mamy wskazane w regulacji, że jest to okres co najmniej 6 

miesięcy, to to, że proponujemy państwu rozważanie tej uchwały w tym momencie, tak jak zostało to już 

zauważone, daje więcej czasu. Po pierwsze na rozmowy z rodzicami, na ustalenie warunków, na 

poszukiwanie najlepszego rozwiązania, tak naprawdę. Bo jeżeli będziemy zwlekać z propozycją dla państwa 

takiej uchwały do ostatniego momentu, to ten czas na rozmowy, na negocjacje istotnie się skróci i tylko i 

wyłącznie z tego względu propozycja jest składana z takim wyprzedzeniem. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:52:57  

Dziękuję, bardzo. Panie dyrektorze, bardzo proszę, tak że tak powiem już w takim troszeczkę szybszym 

tempie, to musimy wszystko robić.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 1:53:07  

Tak jak powiedziałem, 6 miesięcy, to jest koniec lutego, to jest granica, tak pani powiedziała i tutaj zgadzam 

się z panią, nie taka moja była intencja. Moja intencją jest to, że gmina nie powinna w uchwale jako intencje 

podawać powstanie niepublicznego punktu przedszkolnego. Do tego zmierzam, że to jest jak gdyby błąd, 

który w tej uchwale jest i tylko o to mi chodzi, bo to, że my możemy i 2 lata wcześniej, 3 lata wcześniej taką 

intencję przyjąć, ja to rozumiem i pani rozumie. Natomiast problem jest taki, co dalej i gmina nie powinna w 

uchwale scedować edukacji przedszkolnej na podmiot niepubliczny. Gmina powinna zlikwidować, co też nie 

zamyka drogi gminy do tego, żeby szukać podmiotu od dzisiaj, który by chciał sobie utworzyć. Jeżeli gmina 

chce udostępnić pomieszczenie, szuka sobie kogoś, kto chce, to wcale to nie musi być w uchwale. Nie 

rozumiem, po co to jest w uchwale, po prostu. Wystarczyłoby napisać, że likwidacja, a swoją drogą można 

wytłumaczyć sobie gdzieś tam, nawet teraz, na sesji powiedzieć, że chcemy, żeby tam powstał niepubliczny 

punkt przedszkolny i tak i coś takiego w uchwale może być zakwestionowane przez wojewodę. Nie musi, ale 

może, dlatego zwróciłem uwagę.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:54:19  

Dziękuję bardzo za ten głos. Czy są jeszcze jakieś głosy co do tego projektu? Nie widzę. Szanowni Państwo, 

w takim razie po tej gorącej dyskusji, bo to jest ważna rzecz dla nas wszystkich. Przystępujemy do 

głosowania nad projektem uchwały nr VIII/65/2024 Rady Gminy Cisna w sprawie zamiaru likwidacji 

publicznego punktu przedszkolnego w Wetlinie w celu następczego utworzenia niepublicznego punktu 

przedszkolnego w Wetlinie. Bardzo proszę o uruchomienie procedury głosowania. Kto z Państwa Radnych 

jest za przyjęciem tego projektu, kto się wstrzymał, kto jest przeciwko? Dziękuję bardzo za oddanie głosów.  



Szanowni Państwo, na 11 głosujących radnych, 9 było, 9 było za przyjęciem tego projektu uchwały, 2 osoby 

wstrzymały się od głosu. W związku z powyższym projekt uchwały został przyjęty. Dziękuję bardzo.  

Przechodzimy do kolejnego projektu uchwały nr VIII/66/2024 w sprawie uchylenia uchwały nr VI/49/2024 z 

dnia 30  września w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego i tutaj o krótką recenzję poproszę panią 

skarbnik, panią Grażynę Łącką.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 1:55:49  

Szanowni Państwo. Dnia 30  września podjęta została uchwała w sprawie zaciągnięcia kredytu 

długoterminowego tak jak wtedy, na sesji mówiłam, była ta uchwała podjęta po to, żeby w razie czego 

zabezpieczyć budżet gminy do końca br. 9  października pojawiła się informacja z Ministerstwa Finansów, 

że gmina Cisna otrzyma dodatkowe środki, tzw. Kroplówkę z tytułu dochodów bieżących. W związku z 

czym tak jak wtedy informowałam, ta uchwała, jak gdyby nie nadaliśmy dalszego biegu temu kredytowi, nie 

wystąpiliśmy o opinię i w dniu dzisiejszym prosiłabym, żeby ta uchwała została uchylona, ponieważ tego 

kredytu już nie potrzebujemy. Dziękuję bardzo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 1:56:42  

Dziękuję bardzo, czyli okazało się lepiej, niż miało być, czyli już nie, nasza gmina nie musi zaciągać tego 

kredytu. Czy są jakieś pytania co do tego, co do tego, co do tego projektu? Radny Wierzbicki by brał. No jak 

dają to brać, ale dobrze, nieistotne. Przejdźmy, przejdźmy do głosowania, bo nie widzę żadnych tutaj uwag. 

Szanowni Państwo Radni, przechodzimy do głosowania projektu uchwały nr VIII/66 w sprawie uchylenia 

uchwały nr VI/49 w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego. Kto z Państwa Radnych jest za 

podjęciem tej uchwały, za przyjęciem? Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Na 11 

głosujących radnych 11 było za przyjęciem projektu uchwały, w związku z powyższym uchwała została 

przyjęta.  

Przechodzimy do kolejnego projektu uchwały. Będzie to projekt w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie 

gminy w 2024 roku. I tutaj również proszę o krótką recenzję panią skarbnik.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 1:57:41  

Szanowni Państwo, ta uchwała właśnie wiąże się m.in. z wprowadzeniem tego 1  000  000  zł do budżetu. W 

§ 1 zwiększa się dochody budżetu gminy o kwotę 1  211  972  zł 24  gr zgodnie z tabelą numer jeden. Z tego 

dochody bieżące są na właśnie tą kwotę i są to dochody z tytułu dodatkowych wpływów z podatku 

dochodowego od osób fizycznych 204  427  zł, środki na uzupełnienie subwencji ogólnej 795  573  zł i 

dodatkowo wprowadzamy do budżetu środki na dofinansowanie własnych zadań bieżących otrzymane w 

ramach programu fundusze europejskie dla rozwoju społecznego 2021-2027, to jest z programu Erasmus 

plus i jest to kwota 211  972  zł 24  gr. W związku z tymi dodatkowymi dochodami również wprowadzamy 

takie zmiany, gdyby porządkujące budżet i zmniejszamy dochody budżetu o kwotę 272  800  zł, zgodnie z 

tabelą nr 1. Dochody bieżące zmniejszamy z tytułów: wpływów z tytułu dostarczania ciepła - 45  000  zł, 

wpływy z najmu i dzierżawy składników majątkowych - 39  000  zł, wpływy z podatku od nieruchomości od 

osób prawnych i innych jednostek organizacyjnych - 52  000 i wpływy z opłaty miejscowej 136  800  zł.  

W § 2 zmniejsza się wydatki budżetu gminy o kwotę 153  741  zł 72  gr zgodnie z tabelą nr 2. Z tego wydatki 

bieżące ulegają zwiększeniu na kwotę 66  861  zł 57  gr, a wydatki majątkowe zmniejszeniu na kwotę 

220  603  zł 29  gr.  

W § 3 określa się deficyt gminy Cisna, który po zmianach wynosi 1  357  112  zł 7  gr i zostanie on pokryty 

przez przychody jednostek samorządu terytorialnego związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania 

budżetu w kwocie 584  200  zł 64  gr z przychodów związanych ze środkami pochodzącymi z Unii 



Europejskiej - 123  825  zł 53  gr i wolnymi środkami w kwocie 649  085  zł 90  gr. Tym samym przychody 

gminy Cisna wynoszą 1  847  112  zł 7  gr i są to przychody związane ze szczególnymi zasadami 

wykonywania budżetu w kwocie 584  200  zł 64  gr, przychody pochodzące ze środków z budżetu Unii 

Europejskiej - 123  825  zł 53  gr i wolne środki w kwocie 1  139  085  zł 90  gr.  

Zmiany przychodów i rozchodów określone są w tabeli nr 3. I teraz krótkie omówienie tych tabeli. Jeżeli 

chodzi o dochody, wpływy z tytułu dostarczania ciepła -45  000. W związku z tym, że do budżetu na rok 

2024 zostały one oszacowane jeszcze z wpływami za dostarczania ciepła do domu nauczyciela, który jak się 

okazało wcześniej został odcięty z tego ogrzewania. Ogrzewa się sam. Jednak te wpływy zostały 

zaplanowane jeszcze w związku z rokiem poprzednim, na takiej wysokości. Teraz są o tą kwotę zmniejszone. 

Wpływy z tytułu najmu i dzierżawy - tu chodzi konkretnie o to, że te wpływy z tych budynków, z tego 

dużego budynku z rewitalizacji, zostały zaplanowane za cały rok w związku z umowami zawartymi z 

najemcami, najemcy zaczęli płacić dopiero od maja, czyli dopiero wtedy, kiedy faktycznie rozpoczęli 

działalność.  

W chwili obecnej w większości zamykają tą działalność i wówczas w umowach mają określoną tylko opłatę 

stałą, nie płacą opłaty zmiennej. Wpływy z podatku od nieruchomości od osób prawnych - w związku ze 

ściągalnością z deklaracjami na dzień dzisiejszy okazuje się, że wpływy będą mniejsze od zaplanowanych o 

52  000. Następnie wpływy z tytułu opłaty miejscowej, tak jak już to było tutaj mówione, wielokrotnie 

zostaną, zostają pomniejszone w planie, bo wiadomo już na ten moment, że nie ma możliwości, żeby one 

zostały osiągnięte do końca roku, to są zmniejszenia zwiększenia są o kwotę 1  000  000  zł tak jak wcześniej 

mówiłam z informacji z Ministerstwa Finansów. Plus te 211  000 z programu Erasmus plus. Jeżeli chodzi o 

wydatki, to tutaj tak. Zmiany dotyczą w pierwszej kolejności w dziale rolnictwo i łowiectwo i ściągnięta 

kwota 427  803  zł 29  gr - są to środki, które w tym roku były zaplanowane z tytułu erfil na kanalizację, na 

wkład własny do promesy z kanalizacji. Zostały one już wprowadzone. Państwo dostaliście budżet w piątek 

na przyszły rok, więc one są wprowadzone do budżetu przyszłorocznego jako zabezpieczenie wkładu 

własnego do promesy, więc tutaj, w tym, w tej uchwale są ściągnięte i z przychodów, i z wydatków, bo na 

pewno nie będą wykorzystane w tym roku. Następnie w dziale gospodarka gruntami i nieruchomościami w 

rozdziale jest zwiększenie na kwotę 20 7  200. Wynika to z otrzymania decyzji ze starostwa powiatowego w 

związku z odszkodowaniami za most w Wetlinie. Na tym paragrafie w tym momencie było zabezpieczone 

100  000  zł. Decyzje wpłynęły łącznie na ponad 307  000. Następnie w dziale administracja publiczna jest 

zmiana na wniosek kierownika CUW. Później w dziale 801, zwiększenie Erasmus. W dziale 851 ochrona 

zdrowia jest zmniejszenie na kwotę ponad 145  000, podobnie jak ze środkami erfil - tutaj są ściągnięte 

środki z nagrody covidowej, które również zostały przeniesione do budżetu przyszłorocznego, bo już 

wiadomo, że na pewno nie będą wykorzystane w tym roku. Ostatecznie ta kwota będzie na pewno większa, 

przy czym te dokładne, konkretne kwoty zostaną państwu podane dopiero na początku przyszłego roku po 

wykonaniu sprawozdań. W tym momencie na koncie z nagrody COVID pozostaje ponad 740  000. W dziale 

852, to jest zmiana na wniosek kierownika GOPS.  

Zmiany w planie przychodów i rozchodów, to tutaj tak. Przychody jednostek samorządu terytorialnego 

związane ze szczególnymi zasadami wykonania budżetu, to jest to zmniejszenie. Z tytułu erfil i COVID. 

Wprowadzone zostały wolne środki na kwotę 80  435  zł 83  gr, które właśnie m.in. Zostały zabezpieczone 

na to dodatkowe odszkodowanie i jest ściągnięty kredyt na 600  000  zł, żeby niepotrzebnie nie płacić 

odsetek, ponieważ on był tak naprawdę zaplanowany na zbilansowanie budżetu wydatków bieżących. 

Dziękuję bardzo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:05:21  

Dziękuję bardzo. Czy są tutaj jakieś pytania? Pan Radny Bogusław Bajorek, bardzo proszę.  



Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 2:05:27  

Ja mam takie pytanie do pani skarbnik. Tutaj przy wydatkach dokonuje się następujących zwiększeń po 

stronie wydatków bieżących i w dziale administracja publiczna, jest tam zwiększenie na kwotę 4823  zł, bo 

tam jest w sumie wspólna obsługa jednostek samorządu terytorialnego w ramach programu wynagrodzenia 

osobowe pracowników jest 4107  zł, później ubezpieczenie dochodzi - 631  zł i Fundusz 85  zł. Z czym to 

jest związane, ten wzrost na kwotę 4823  zł?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:06:04  

Bardzo proszę pani skarbnik.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 2:06:06  

To wynika z wniosku kierownika CUW, dyrektora CUW. Początkiem roku centrum usług wspólnych 

przejęło obsługę Gminnego centrum kultury i ekologii w Cisnej, w związku z tym pracownicy dostali 

dodatki do wynagrodzenia w trakcie roku - część dotacji z GCKu, została przesunięta na dział centrum usług 

wspólnych. Jednak to nie pokryło kwot, które zostały przyznane początkiem roku do ich wynagrodzeń 

dodatkami, w związku z czym w tym momencie musimy zabezpieczyć wypłatę wynagrodzeń, które wynikają 

z umów już zaciągniętych na ten rok?  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 2:06:47  

Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:06:49  

Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze jakieś pytania. Pani kierownik Gminnego centrum kultury i ekologii, bardzo 

proszę.  

Ewelina Kudła - Krawiec (Dyrektor Gminnego Centrum Kultury i Ekologii w Cisnej) 

2:06:56  

Wg wyliczeń CUWu to miało pokrywać koszty wynagrodzeń.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:07:03  

Pani skarbnik, odniesie się pani do tego?  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 2:07:07  

Ja mogę się odnieść tylko w takim zakresie, że z tego, co mi wiadomo w trakcie roku, od maja, na pewno nie 

były przyznane żadne dodatkowe środki, dodatkowe umowy i nagrody dla CUW. W związku z czym to 

wynika na pewno z umów, które zostały zawarte wcześniej i z dodatków, które zostały przyznane wcześniej.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:07:36  

Dziękuję bardzo, czy są jeszcze jakieś tutaj pytania? Pan Radny Aleksy Wójcik, bardzo proszę.  

Aleksy Wójcik (Wiceprzewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:07:43  

Bo nie bardzo rozumiem, ten most w Wetlinie i te 207  200  zł, jeśli tak. To za to, że zbudowaliśmy most, 

musimy coś zapłacić?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:07:56  

Pani skarbnik proszę odpowiedź.  



Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 2:07:59  

W celu wybudowania tego mostu i chyba drogi.  

To ja może przekażę.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:08:05  

Tak, pan kierownik referatu tutaj bardzo proszę o odpowiedź.  

Krzysztof Wierzbicki (Kierownik referatu gospodarki gruntami i budownictwa Gminy 

Cisna) 2:08:12  

Inwestycja była realizowana ze specustawy, więc na dobrą sprawę grunt, na którym realizowaliśmy 

inwestycję, w większości nie był naszym gruntem, tylko był gruntem obcym, bo tam było częściowo PTTKu, 

częściowo skarbu państwa, gdzie zarządcą są lasy państwowe i realizując inwestycje, zwyczajnie zostali 

poprzedni właścicieli wywłaszczeni i to jest rekompensata za wywłaszczenie.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:08:39  

Dziękuję bardzo, czy są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę. Szanowni Państwo. Przystępujemy do głosowania 

nad projektem uchwały nr VIII/67 Rady Gminy Cisna w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy w 

2024, 24 roku. Zgodnie ze wszystkimi informacjami i wyjaśnieniami od pani skarbnik, kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem tej uchwały? Kto jest przeciw, kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. Na 11 

głosujących radnych 11 powiedziało się za przyjęciem tej uchwały, w związku z powyższym uchwała została 

przyjęta.  

I proszę państwa ostatni na dzisiaj projekt uchwały, czyli uchwała VIII/68/2024 w sprawie zmian 

wieloletniej prognozy finansowej gminy Cisna na lata 2024-2033. I tutaj również panią skarbnik poproszę o 

recenzję tej uchwały.  

Grażyna Łącka (Skarbnik Gminy Cisna) 2:09:37  

Szanowni Państwo, ta uchwała głównie wynika ze zmian w przychodach wprowadzonych w uchwale 

zmieniającej budżet. Więc tak: w § 1 w uchwale Rady Gminy Cisna z 28  grudnia 2023 roku wprowadza się 

następujące zmiany. Skraca się, horyzont czasowy prognozy do roku 2032. W związku z tym, że ten kredyt 

zaplanowany był do spłaty w 2033 roku. Tytuł uchwały otrzymuje brzmienie wieloletnia prognoza finansowa 

gminy Cisna na lata 2024-2032. Załącznik nr 1 WPF gminy Cisna na 24-33 otrzymuje brzmienie załącznik nr 

1 do uchwały. W wykazie wieloletnich przedsięwzięć gminy Cisna, stanowiącym załącznik nr 2 do 

zmienionej uchwały, określony w załączniku nr 2 do niniejszej uchwały. Upoważnia się wójta gminy Cisna 

do zaciągania zobowiązań związanych z realizacją wieloletnich przedsięwzięć, do wysokości limitów 

określonych w załączniku nr 2 do uchwały. Wykonanie uchwały powierza się wójtowi gminy Cisna. 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.  

Zmiany w tej uchwale. To jest właśnie m.in. zmiany w przychodach, tak jak wcześniej mówiłam, erfil, 

COVID, plus kredyt oraz zmiana w wieloletnich przedsięwzięciach, która polega wyłącznie na 

wprowadzenie, wprowadzeniu do przedsięwzięć programu Erasmus plus, który będzie realizowany przez 

szkołę podstawową w Cisnej i to wszystko, dziękuję bardzo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:11:13  

Dziękuję, bardzo. Czy są jakieś pytania? Tutaj do zmian w wieloletniej prognozie finansowej? Nie widzę. 

Szanowni Państwo, przystępujemy do ostatniego dzisiaj głosowania, nad projektem uchwały nr VIII/68/2024 

w sprawie zmian wieloletniej prognozy finansowej gminy Cisna na lata 2024-2033, jeszcze, bo ta nazwa się 



zmieni. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem tej uchwały, kto się wstrzymał, kto jest przeciw? Dziękuję 

bardzo.  

Na 11 głosujących radnych, 11 było za przyjęciem uchwały, w związku z powyższym uchwała została 

przyjęta.  

 

Wolne wnioski. 

Dziękuję Państwu Radnym za wszystkie dzisiejsze głosowania i przechodzimy do przedostatniego punktu 

dzisiejszego posiedzenia, czyli wolne wnioski. I bardzo proszę, tak słucham, bardzo proszę Pan Radny tak 

zgłaszał pan, że się pan musi zwolnić. W związku z powyższym i Pan Jan Koza również ma szkolenie w 

GOPRze, bardzo proszę. Czy są jakieś wolne wnioski po dzisiejszym spotkaniu? Pan dyrektor szkoły 

Ludwik Sobol. Bardzo proszę.  

Ludwik Sobol (Dyrektor Szkoły Podstawowej w Cisnej) 2:12:36  

Szanowni Państwo Radni, ja pozwoliłem sobie przed sesją rozdać takie tabelki, które przygotowałem dzisiaj, 

a to odnośnie tego, co było m.in. tematem komisji ostatnich w sprawie szkoły i naszego spotkania tutaj w 

urzędzie. Odnośnie kosztów funkcjonowania szkoły. I pierwsze się odniosę do ogólnych kosztów które sobie 

pozwoliłem, takie zestawienie zrobić za 2023 rok, który już jest budżetowo zakończony i wg tego mojego 

zestawienia tu wziąłem okolicznych 8 gmin takich przykładowych, które sobie wybrałem. Jesteśmy gminą, 

która najmniej przekazuje na edukację. I w 2023 roku 11% z budżetu z kosztów całkowitych wydatków było 

przekazanych na oświatę, a po odliczeniu subwencji jest to tylko 5,37% wydatków całościowych gminy, 

które zostało przekazane na oświatę, tak powiem w skrócie, żebyście państwo wiedzieli, że nie jesteśmy 

liderem, jeżeli chodzi o wydatki. Na drugiej tabelce, państwo macie plan budżetowy na ten rok. Na ten rok 

jesteśmy trochę więcej, ponieważ 15,2% zaplanowane. Natomiast już zostałem poproszony przez pana wójta 

i panią skarbnik o to, żeby jeżeli się da zresztą tam Państwo, Radni się przyłączyli, pan Aleksy, taką miał 

propozycję, żebyśmy część środków, żeby jako nauczyciel zastanowili się, co możemy oddać do budżetu 

gminy, ponieważ gmina ledwo przędzie i nie ma środków na funkcjonowanie. I myśmy zadeklarowali teraz 

już 200  000 chyba z budżetu szkoły 29  000 z budżetu punktu przedszkolnego w Wetlinie. To, co możemy 

oddać i powiem tak, że nie zgadzam się z tym, z tym właśnie z takim podejściem, ponieważ właśnie 

przedmiotem tych komisji były zajęcia dla dzieci, które mają specjalne potrzeby edukacyjne i sama 

procedura przekazywania do komisji budżetu, finansów czy do komisji oświaty już jest moim zdaniem 

złamaniem prawa, a jeżeli szkoła ma te pieniądze w budżecie, to te pieniądze powinny być dla tych dzieci 

przeznaczone i obcinanie dzieciom zajęć, które mają takie potrzeby, mają orzeczenia (...) Legalnie. Nie jest 

to łamanie prawa. Jeżeli rodzic zwraca się do specjalisty o to, żeby dziecku swojemu pomóc i poradnia 

psychologiczno pedagogiczna w Lesku potwierdza, że dziecko wymaga wsparcia, to też nie jest prawdą. 

Tutaj, panie sekretarzu, że są, prawo jest niejasne. Prawo jest na tyle jasne, które mówi tak, że jeżeli dziecko 

potrzebuje takie zajęcia, w szkole jest powołany zespół nauczycieli uczących. Ten zespół określa potrzeby na 

podstawie wielofunkcyjnego poziomu funkcjonowania, następnie jest stworzony iPET, w którym w 

tworzeniu ipetu są uczestniczą rodzice i na tej podstawie występuje się do organu prowadzącego o zajęcia. I 

jeżeli rzeczywiście tutaj jest możliwość negocjowania, bo są w przepisach widełki, np. to się jakieś tam w 

ramach tych widełek. Natomiast jeżeli nie ma żadnych określonych tutaj, jeżeli chodzi o zajęcia liczby 

godzin, to znaczy, że określamy te wymagania w ramach tych potrzeb tego dziecka, nie zawsze zmieścimy 

się w subwencji, mamy niestety taką sytuację. Natomiast w tym roku jest to taka kuriozalna sytuacja, że po 

pierwsze jesteśmy jedną z gmin, która najmniej wydaje na edukację, a oprócz tego ograniczamy zajęcia 

naszym dzieciom w trakcie roku szkolnego, chociaż mamy te pieniądze w budżecie. Uważam, że to jest 



bardzo nie w porządku, jest to niezgodne z prawem i chciałbym, żeby taka sytuacja się w przyszłości nie 

powtórzyła, bo to nie chodzi o mnie o moje stanowisko, tylko chodzi o to, że powinna być jakaś tradycja 

funkcjonująca, że tam, gdzie musimy dawać, to po prostu dajemy i nie dyskutujemy. Niestety, tak, jest u nas 

procedura, że zaczynamy dyskutować nad tym, co jest jak gdyby obowiązkiem i to jest bardzo niebezpieczne 

i krzywdzące dla dzieci. No nie chcę tego tematu rozwijać, ale tam jest jeszcze tabelka następna trzecia, która 

pokazuje funkcjonowanie naszej jednostki w zależności od ilości mieszkańców. I też ta szkoła tutaj jest, 

wcale nie jest liderem wydatków. Chociaż jesteśmy bardzo małą gminą, jeżeli chodzi o liczbę mieszkańców i 

starajmy się po prostu to, co musimy dać, bo to, co nie musimy, nie dajemy. Zapewniam, że nie ma żadnej 

godziny, która jest przyznana z budżetu gminy dodatkowo. Żadnych zajęć nie mamy ponad ramowe plany 

nauczania, które wynikają z rozporządzenia ministra edukacji ani 1 godziny, czy to zajęcia sportowe, które są 

zajęciami finansowanym z ministerstwa, ministerstwa sportu, czy jakieś inne zajęcia, które są gdzieś tam z 

programów jakieś, gdzieś tam przyznawane dzieciom. Wszystko realizujemy zgodnie z przepisami i nie ma 

ani 1 godziny niesłusznie przyznanej wymyślonej przez nas, dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:17:40  

Dziękuję, bardzo tutaj wiem, że pan wójt chciałby się do tego odnieść. Bardzo proszę, panie wójcie.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 2:17:46  

Panie dyrektorze, ja sobie tutaj pozwolę jeszcze raz odnieść się do tego, co już podczas swojego 

sprawozdania odczytałem. Podczas spotkań szczegółowo analizujemy możliwości finansowe gminy w 

zakresie dodatkowych wydatków na oświatę. Wydatki na oświatę stanowią bardzo duże obciążenie dla 

budżetu. Mimo dużych chęci akceptacji każdej dodatkowe godziny dla naszych dzieci nie jesteśmy w stanie 

spełnić tych oczekiwań. Taka jest sytuacja finansowa gminy. Jeśli chodzi o tabelkę, nie miałem możliwości 

jej tak dogłębnie przeanalizować, bo zobaczyliśmy ją dopiero tuż przed sesją. Natomiast rozmawiałem z 

innymi wójtami i w szczególności zapamiętałem, jakie kwoty wydaje gmina Solina, która ma 6 szkół. Na 

przyszły rok nasza gmina w budżecie ma zaplanowane wydatki na poziomie 5  000  600,  

5  600  000, a gmina Solina, tak patrzę tutaj wydatki z 23, to jest 12  000  825 i wójt mi powiedział, bo akurat 

z nim rozmawiałem w piątek, że też to będą na podobnej wysokości, czyli 12  000  800 może 900. W 

każdym bądź razie było 12 na początku, a tam jest 6 szkół do utrzymania.  

To teraz zadajmy sobie pytanie, czy my jest, faktycznie oszczędzamy na naszych dzieciach? Jeżeli 

przeliczymy też, ile mamy mieszkańców w przeliczeniu na to, co my musimy utrzymać, to też sobie zdamy 

sprawę, zdajemy sobie sprawę, że to nie jest takie proste. Arkusze organizacyjne naprawdę przysiedliśmy do 

nich. Mieliśmy spotkanie z radą pedagogi, pedagogiczną, na której też mówiłem o tych możliwościach 

finansowych gminy. Jeżeli będzie nas stać na więcej, to będziemy rozmawiać. Tu nikt nie próbuje unikać tej 

rozmowy. Komisja też się nad tym pochylała. Komisja zarówno do spraw oświaty, jak i budżetowa. 

Protokoły zostały odczytane. Także proszę też brać to pod uwagę, że są pewne ograniczenia na tyle, na ile 

nas stać na tyle, na ile możemy, bez łamania dyscypliny finansowej, tym, co możemy, tym staramy się 

obdarować szkołę. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:20:08  

Dziękuję, bardzo, Szanowni Państwo, ja teraz pozwolę tutaj jeszcze, bo to miał być w sumie pierwszy punkt 

wolnych wniosków. A mi ją troszeczkę wyleciał z głowy, ponieważ jest z nami tutaj pan Daniel Piwowar to 

jest audytor, który prowadził audyt w naszej gminie i tutaj jest taka propozycja, żeby właśnie przedstawił 

nam wyniki tego audytu. Sekundkę, tak jeszcze pan się chce odnieść, tak to pan sekretarz jeszcze 2 słowa 

tutaj odnośnie wydatków na edukację, tak? Bardzo proszę.  



Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 2:20:37  

Szanowni Państwo, króciutko, żeby po prostu już nie przedłużać, ale tutaj ta tabela, którą przygotował pan 

dyrektor, jest nierzetelna, nielogiczna, niespójna. Et Cetera et Cetera. Nie możemy odnosić wydatków 

oświaty do całkowity tych wydatków gminy, gdzie mieszczą się zarówno wydatki bieżące, jak i majątkowe. 

Drodzy Państwo. My możemy to porównywać panie dyrektorze tylko do wydatków bieżących, nie 

majątkowych. I fajnie, że jest dzisiaj audytor, to panu to wytłumaczy. Dziękuję bardzo.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:21:09  

Dziękuję, bardzo ja tutaj oddaje głos panu audytorowi. Pan Daniel Piwowar, odnośnie audytu stanu finansów 

gminy Cisna za lata 2019 2023. Bardzo proszę.  

Daniel Piwowar (Audytor zewnętrzny) 2:21:21  

Dziękuję, Panie Przewodniczący, wysoka Rado, Szanowni Państwo, króciutko 2 słowa. W ramach wstępu, 

jak państwo wiecie, gmina Cisna ma obowiązek bodajże od, drugi rok z rzędu prowadzenia audytu 

wewnętrznego. Taki obowiązek nakłada ustawa o finansach publicznych po przekroczeniu pewnych progów 

budżetowych, taki obowiązek prowadzenia audytu jest wprowadzony. Ja u państwa drugi rok, ten audyt 

prowadzę i m.in. wśród innych zadań audytowych, które realizujemy w Urzędzie Gminy, również w 

jednostce organizacyjnej, przeprowadziliśmy, przeprowadziłem dla państwa taki audyt stanu finansów gminy 

Cisna za lata 2019-23 po to, aby wspomóc w podejmowaniu decyzji wójta i też nową radę i przedstawić, jak 

to przegląda, jak to wyglądało na ostatniej, na przestrzeni ostatnich lat, po to, żeby państwu było łatwiej w 

bieżącej kadencji zarządzać.  

Myślę, że będzie krótka, krótka prezentacja, myślę, że będzie się wpisywać w dzisiejsze, dzisiejsze tematy, 

które o które państwo tutaj procedowali. Dwa słowa jeszcze tylko i o sobie. Żeby być audytorem 

wewnętrznym, trzeba mieć stosowne uprawnienia. Zgodnie z ustawą o finansach publicznych i audytem 

zajmuje się i kontrolą od blisko 20 lat. 15 lat w samorządzie. Również pracuje w Urzędzie Gminy, która ma 

budżet ponad 100  000  000, w powiatach, także w całym sektorze publicznym i w tym obszarze i w tym 

obszarze audytuję. Kilka slajdów państwu przygotowałem. Będziemy mieć analizę dochodów, analizę 

wydatków, analizę zadłużenia i jakieś krótkie, krótkie wnioski. Tak jak już wcześniej powiedziałem. Moim 

celem, cel był taki, aby państwa wspomóc tutaj w podejmowaniu decyzji na, w tej kadencji i zobrazować, jak 

to na przestrzeni lat u państwa wyglądało.  

Do tej oświaty również się od odniosę, bo też króciutka, króciutka treść tam się znajduje. Wszystkie dane, 

które zostały przygotowane, to na podstawie budżetu i informacji uzyskanych z Urzędu Gminy i z budżetów 

z poprzednich lat. Szanowni Państwo, to, o czym też tutaj mówił, pan dyrektor w oświacie, co też pan 

sekretarz przekreślił. Ja tutaj na szybko sobie policzyłem to w punkcie, gdzie będzie oświata. Też dwa słowa 

powiem. Musimy brać pod uwagę rzeczywiście te dochody bieżące, bo wasza gmina pewno by się tak 

chciało, ale nie jest gminą, załóżmy 40 milionową. Tak te budżety, dochody bieżące na przestrzeni lat, jak, 

jak państwo zobaczycie, mówię tu jest króciutko, bo raport liczy i kilkadziesiąt stron. Natomiast wybrałem 

takie najistotniejsze rzeczy dla was. Te dochody bieżące się wahają 11, 12, 14, 16, 15. W tych granicach to są 

dochody bieżące. Jak państwo wiecie w ostatnich latach, to też zostało troszkę zakłócone funkcjonowanie 

całych samorządów w Polsce poprzez to, że zostały obniżane, obniżane podatki dochodowe osób fizycznych, 

prawnych. Ta relacja się troszkę zaburzyła, tak i wszystkie gminy w całej Polsce mają z tym problem, że nie 

bilansują się te dochody, dochody bieżące, a to jest w funkcjonowaniu najważniejsze. Natomiast to, że 

odnosimy, że mieliśmy teraz 36  000  000 czy 30, to też jest duża rola tych dodatkowych środków, tak? Czyli 

można tutaj zobaczyć, że dochody majątkowe w tych ostatnich 4-5 latach były też znaczne. 3800000, 20 rok, 

1  800  000 ,21r., 5500000, 22r., mniej i ten 23r., O którym też dzisiaj tutaj mówimy, to jest blisko 



15  000  000, czyli połowa waszego budżetu, to są inwestycje, to są pieniądze znaczone tak, czyli no 

inwestycje infrastrukturalne, wodociągowe, jak z tego, co analizowałem, no i drogi, tak naprawdę więc. Z 

tych pieniędzy tak naprawdę nic nie możemy zrobić, bo to są znaczone pieniądze na konkretny cel w 

budżecie - to ładnie owszem wygląda, natomiast no po stronie bieżących wydatków to wygląda zupełnie, 

zupełnie inaczej. Później ma, przygotowałem dla państwa tak, taki też króciutko, opłata śmieciowa to też o 

czym, o czym dzisiaj tutaj mówiliście. Jak dobrze wiemy, ten system ma się zamykać, bilansować, tak? 

Gmina nie może zarabiać na śmieciach, natomiast też co do zasady nie powinna do tych śmieci dokładać. 

Plan, który na przestrzeni tych lat, a wykonanie, ono był ono, był różne. W 19. był na poziomie 99%. 20 

widzicie, państwo już dużo dołożyliście, bo był tylko 77, 60, 69, 89 w 23. roku. Moja taka uwaga, o czym to, 

o czym mówiliście państwo dzisiaj w tym obszarze - no powiem tak prosto i kolokwialnie, tak też lubię 

mówić. To nie będzie pewno nie jest popularne dla nowego wójta, ale to też są wymagane kontrole w tym 

zakresie przedsiębiorców. To, o czym państwo mówili no. To jest problem ogólnie wszędzie, tak że 

przedsiębiorcy te swoje mówiąc kolokwialnie wyprodukowane śmieci w biznesie, no przemycają, tak 

mówiąc w cudzysłowie do poziomu śmieci tych prywatnych. Tak więc w tym zakresie też mówię to nie jest 

popularne, ale myślę, że też musicie wziąć państwo pod uwagę, żeby w tym zakresie, w zakresie prowadzić 

kontrolę mówię. No to nie jest powtórzę, to pewno trzeci raz to nie jest popularna jakaś decyzja, no, ale 

musicie ważyć i w jedną, i w drugą stronę. Tak, czyli podwyżkę dla dla mieszkańców, a też przedsiębiorcy, 

którzy, którzy no zarabiają na tym pieniądze, no bo taka jest taka jest rzeczywistość.  

Wpływy podatkowe to, to, co zasugerowałem na początku. W chwili w tych ostatnich latach to troszkę 

zostało zachwiane, bo wpływy z podatków PIT one się zmniejszały i tym sposobem zmniejszały też dochody 

te bieżące gminy. To wszystko, co się działo na przestrzeni ostatnich lat, to mówiąc tak kolokwialnie, to były 

tzw kroplówki. No teraz troszkę ta sytuacja się zmieniła, są szykowane zmiany, zmiany w finansowaniu 

samorządów, tak aby te dochody bieżące pozwoliły na bieżąco, na bieżące utrzymanie, na bieżącą 

działalność. Też tutaj odniosę się do tego tutaj w prezentacji tego nie mam. Ale co pan dyrektor przedstawił, 

jak popatrzyłem ta, koszt utrzymania administracji - no wiecie, państwo jest tak, że jeżeli jest większa gmina, 

więcej mieszkańców dobrze, ale administracja ma te same funkcje. Tak, czyli ten pracownik czy urząd musi 

funkcjonować, ma poszczególne referaty, zadania do wykonania i te zadania, które macie, to wykonania u 

was, tak samo są do wykonania w mojej gminie, gdzie mamy 120  000  000 i mieszkańców, i pracowników.  

No troszkę więcej mamy, no to nie trzeba ukry, nie ukrywając. Natomiast te koszty one się rozkładają, tak, 

rozkładają się na na ten większy budżet. No a u was jest, jak jest. Więc te koszty stałe niestety, one muszą 

być, to nie da się tego uniknąć, bo te zadania, które są na gminę ustawami nałożone, po prostu urząd musi je 

wykonywać. Kolejna rzecz to też o czym państwo tak jak mówię, że pewno się wpisałem z tą swoją 

prezentacją, chociaż jej nie uzgadniałem tak do końca, co będzie na sesji. Szanowni Państwo, odnośnie 

sprzedaży gruntów - wiem, że to są, to były dochody dodatkowe dla gminy, natomiast w mojej ocenie 

musicie państwo wziąć pod uwagę nie wiem pewnie już troszkę za późno teraz, ale nie tylko same dochody, 

ale perspektywę też tak, czyli perspektywę najbliższych kadencji 2-3, czy najbliższych lat, co chcecie w 

gminie zrobić. To, co było też tutaj poruszane i tak moje zdanie też od lat, że wam potrzebne są nowe 

atrakcje, tak mówiąc kolokwialnie, żebyście mieli tych turystów więcej, a wy sobie sami poradzicie, tak, 

czyli mieszkańcy sobie poradzą pieniążki sobie zarobią na życie.  

Ja tutaj do tej analizy sprzedaży gruntów rozszerzyłem to trochę. Pomimo że audyt dotyczył tych 19, 23. Ja 

wziąłem długi okres czasu, bo to na przestrzeni lat kolejne rady. No tak, tak, wyrażały na to zgodę. Czyli od 

2006 do 2023 roku z waszego zasobu gruntów całego, jaki posiadacie, sprzedaż wyniosła ponad 58  ha. Z 

tego tytułu osiągnęliście dochód ponad 9 500  000  zł. To jest wszystko fajnie, tylko drugie dno i o tym też 

swoim sprawozdaniu pisze i tutaj też państwu napisałem, że w miejscu tym należy zauważyć, iż niewątpliwe 

ważną kwestią jest to, iż sprzedane grunty stanowiły najcenniejszy zasób gruntów gminy Cisna. Obecnie 



posiadane grunty stanowią w większości tereny lasów oraz grunty rolne. To, o czym tutaj słyszałem, jak pan 

wójt mówił? Tak jak macie jakieś plany inwestycyjne, no to teraz nie macie na to terenu - taka jest, taka jest 

niestety prawda.  

Kolejna rzecz - inwestycje, czyli to, co mówiłem, to co ma wpływ na na budżet gminy, że on po stronie 

dochodowej fajnie wygląda, natomiast po stronie wydatków bieżących już niekoniecznie, ponieważ dzięki 

środkom zewnętrznym, czyli funduszowi Polski ład, funduszom europejskim i innym i innym dotacjom, 

inwestycje w tym okresie u was były tak. 19. rok mieliśmy na kwotę 3  800  000, 20. rok 1  800  000, 21. 

5,5mln, 22. 1  000  900, ale 23. już mamy blisko 15  000  000. Tak? Czyli to mówię, fajnie wygląda w 

budżecie, natomiast po stronie dochodowej wydatków bieżących to już to już niekoniecznie/ plan. Z tego, co 

ja przygotowywałem. Sprawozdanie plan na 24. rok macie ponad 13  000  000  zł, czyli znaczonych 

pieniążków na inwestycje. I wnioski te, które mówiłem na bieżąco, czyli o inwestycjach, jakie były, o 

gruntach, które w tym okresie, no wprawdzie bardzo długi okres, bo tak jak mówię, rozszerzyłem, 

rozszerzyłem to, natomiast chciałem państwu jakieś tam pokazać światełko w tune, tunelu, żeby żeby się po 

prostu rada zastanawiała nad tym i nie tylko brała tą stronę dochodową, wiem, że fajnie było, bo uzyskaliście 

dzięki temu dodatkowe dochody, że musieliście nie może nie zaciągać tyle kredytów, ile by było potrzeba. 

Natomiast trzeba mieć też na względzie, w mojej ocenie to, że jeżeli chcecie się rozwijać i i działać 

inwestycyjnie w pewnych obszarach, też to trzeba było mieć no już troszkę za późno, ale ale też musicie 

moim zdaniem państwo też to wziąć pod uwagę, że taka, że taka rzeczywistość jest i też się tam dwa 

razy  nad tym wszystkim zastanowić. Proszę państwa analiza wydatków, czyli to, o czym mówiłem 

wcześniej, tak samo po stronie dochodowej, tak starano tak samo po stronie wydatkowej, no te wydatki 

bieżące.  

W skali całego skali całego budżetu. One też się wahały tutaj różnie: 19 rok to było 70%, 20 86%, 21 81%, 

22 72%, 23 44%. Ale to wynika właśnie z tych inwestycji, tak, jeżeli budżet wzrastał po inwestycje, 

inwestycjach. no to w cyferkach, w tabelkach, to to wygląda ładnie, że te wydatki maleją, ale to trzeba to 

jednak rozgraniczyć i mieć na uwadze wydatki bieżące, majątkowe i wtedy, i wtedy, ogólnie patrząc na 

patrzeć na cały budżet.  

Oświata. Proszę państwa jest tak, że w Polsce praktycznie każdy samorząd do tej oświaty dokłada. 

Subwencja oświatowa niestety nie gwarantuje nam zabezpieczenia pełnych, pełnych kwot na wydatki. U was 

było to tak na przed tych przestrzeni kilku lat, że subwencja oświatowa pokrywała wydatki na oświatę w 19. 

roku było to 52%, w 20r 55%, w 21r 53%, w 22r 47% tylko, 23 51% i plan na 24 jest 56%. Z tej tabeli ja 

tutaj na szybko policzyłem, co pan dyrektor dał, więc to trzeba sobie zderzyć niestety z wydatkami 

bieżącymi, bo jakbyśmy odjęli od tego inwestycje, czyli nie robilibyśmy dróg i nie robilibyśmy kanalizacji 

czy Wodociągów, to mielibyśmy budżet 15, milionową, milionowy i to trzeba by było zderzyć z tym. Ja nie 

wiem, jakie tutaj poszczególne te gminy prowadziły inwestycje czy prowadziły, czy nie. Natomiast 

przeliczając to na subwencję oświatową, którą gmina otrzymała z tych informacji tutaj mamy to tak. Gmina 

Cisna na 23. rok otrzymała subwencję oświatowej na poziomie 51% potrzeb tak? Gmina Baligród 56, czyli o 

5% już więcej, czyli, czyli lepiej od nas no Lutowiska mniej, Komańcza 46, Olszanica 54% - też lepiej od 

nas, Solina 41% - mniej. Ale to też troszkę większy budżet. Ogólnie kto ma większe możliwości. Bukowsko 

52%, Zagórz 59%. Także to musimy brać w takim, ujmować w takiej kategorii, natomiast co do co do tych 

wydatków administracyjnych, to tak jak powiedziałem, no niestety, zadania pewne są ustawami na nas 

nałożone, nałożone są na gminę i te same zadania są nieznacznie się różniąc, nałożone na waszą gminę, na 

gminę dużą, większą itd. więc te koszty administracji automatycznie się rozkładają na większy budżet, na 

większą liczbę mieszkańców itd. Mieszkańców macie, proszę państwa. 1700 tak? Moja gmina ma 17  000. 

Więc no ta administracja się rozkłada wtedy wiem. Mamy 50 pracowników, macie tam 20 paru, ale zadania 

stałe są do wykonania te same. No nie da się inaczej, ktoś musi po prostu to zadanie w urzędzie, nawet 



mówiąc tak kolokwialnie, musi je wykonać po prostu. Więc tego nie unikniemy.  

Tutaj we wniosku z analizy wydatków również to, co tutaj mówiłem na bieżąco, czyli najważniejsze te 

wydatki są bieżące wydatki inwestycyjne, które były na drogi i na infrastrukturę sanitarną, które wpływają 

też na wysokość budżetu, natomiast są to pieniążki znaczone i przeciętny udział wydatków majątkowych w 

waszej gminie był na poziomie 27, 27%. Nadwyżka operacyjna co do nadwyżki operacyjnej, to między 

wydatkami bieżącymi a dochodami. To też się zmienia. Przepisy też zmieniają. Też są takie plany, że ta 

sprzedaż ona nie będzie, już nie będzie, można było wprowadzać do budżetów, także to też trzeba mieć, to 

też trzeba mieć na uwadze, bo to też na możliwości kredytowe wpływa poprzez to, że sprzedawaliście 

majątek okej, nie potrzeba było tak się zadłużać, pewno, żeby pewne zadania wykonywać. Natomiast no to 

też miało drugie dno także teraz chcemy coś zrobić, to mówiąc kolokwialnie, nie mamy gdzie, więc to 

musicie państwo tak na przyszłość, taka jest moja sugestia i tak też wynika z analizy, żeby to brać pod uwagę 

i też nad tym dyskutować. Zadłużenie to państwo, państwo pewno wiedzą. Też też tutaj się pojawiło w tej 

analizie, czyli w tym okresie. 2-19-23 około 4  000  000 czy 1 900  000  zł. Potrzebowaliście kredytu? No 

różnie to było w różnych w różnych latach.  

Co jeszcze spłatę kredytów, które dokonaliście na bieżąco, również z tych zobowiązań, które wynikały z 

projektów składu własnych, więc to też musieli musieli państwo pokrywać i taką analizę też tutaj też tutaj 

macie. Plan zderzałem to z planem na 20. a 24. rok no, ale widzę, że też nie wszystko, nie wszystkie te 

kredyty są teraz jakoś tam potrzebna na bieżąco, bo ta sytuacja jest dynamiczna. Więc wnioski również w 

tym raporcie z zadłużenia się znalazły. I to było wszystko. Tak, jak powiedziałem. Ten raport ma, on jest 

szczegółowo opisane w każdych paragrafach. Ma kilkadziesiąt stron. Natomiast chciałem państwu tu tylko 

pokazać, tak jak nad czym żeśmy pracowali i to, co myślę, że że dla państwa by, było najważniejsze. 

Natomiast pewno raport tam to już jest do dyspozycji wójta czy tam państwu udostępni to już już z wójtem 

proszę rozmawiać, myślę, że myślę, że nie ma problemu, tam są opisane. Cel był taki, aby państwu pokazać i 

wspomóc w podejmowaniu przyszłych decyzji i pokazać, jak to, jak to wyglądało na tej przestrzeni lat. 

Informacja też taka ogólna, bo to jest istotne, czyli to, co nas dotyczy, najważniejsze. Gospodarka śmieciowa, 

oświata nie jest tak pięknie, musimy dokładać. No taka jest rzeczywistość w całej Polsce. Jest w jednych 

obszarach, jest lepiej, w gminach mniej. Natomiast jeżeli te wahania są 5%-6, no skali budżetu jest bardzo 

dużo, tak, no tutaj się nie, po prostu nie rozciągnie budżetu i jest, jak jest, także to tym musimy zarządzać. 

Gospodarka śmieciowa oczywiście, co dotyczy mieszkańców, to też moja taka sugestia, że no, niestety, tych 

przedsiębiorców to troszkę pewno musimy też, też skontrolować, no bo to też uderza. No zwłaszcza też u 

was, bo tych przedsiębiorców jest dużo tak, gdzie wynajmują, generują turyści, no niestety też tą gospodarkę 

śmieciową, to też nad tym się trzeba zastanawiać. No i te przyszłe inwestycje i przyszłe sprzedaż i kredyty, 

takie te 4 obszary, myślę, że dla państwa najważniejsze i to też chciałem tutaj pokazać. Z mojej strony to 

wszystko będą pytania, to proszę będzie potrzeba analizy na przyszłość, to będziemy się będziemy 

analizować i tutaj, jak będzie taka potrzeba i chęć, i wola, i to będę tu państwa wspierał. Nie wiem, jak jest 

plan budżetu nam na przyszły rok, to czy ten obowiązek tam zostaje audytów, także że to wynikał, wynika z 

ustawy.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:41:54  

A dziękuję bardzo.  

Daniel Piwowar (Audytor zewnętrzny) 2:41:55  

To wszystko ja dziękuję, jeżeli są pytania, to bardzo proszę, jeżeli nie to pan wójt mnie wspomoże.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:42:04  

Dziękuję bardzo za przedstawienie tego audytu. Ja mam tutaj od razu i chciałbym, żeby to wybrzmiało panie 



wójcie, odnośnie publikacji całości audytu dla wszystkich zainteresowanych, to pan sekretarz, bardzo proszę 

o taką informację.  

Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 2:42:25  

Szanowni Państwo, ten raport zostanie zeskanowany i do państwa wysłany.  

A jeszcze Panie Przewodniczący mogę jedno słowo, jak już jestem przy głosie?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:42:35  

Bardzo proszę.  

Tomasz Lasyk (Sekretarz Gminy Cisna) 2:42:35  

Tutaj odnośnie jeszcze tabel przygotowany przez pana dyrektora, odnośnie kosztów wynagrodzenia 

urzędników w urzędach gmin. Taki raport faktycznie pojawił się w Gazecie Nowiny, ale on jest też 

nierzetelny i bardzo źle przedstawia gminę Cisna, dlaczego? Gmina Cisna nie ma przedsiębiorstwa 

komunalnego, gospodarki Komunalnej. Tutaj są wrzuceni wszyscy pracownicy łącznie z gospodarczymi. 

Gmina Baligród ma gospodarkę komunalną, drodzy Państwo, tutaj nie ma tych pracowników. Lutowiska też 

ma zakład komunalny, Komańcza ma zakład komunalny, Olszanica ma zakład komunalny, Solina ma zakład 

komunalny. Bukowsko, nie ma bladego pojęcia Drodzy Państwo, ale to są nierzetelne tabele, które w żaden 

sposób nie oddają rzeczywistości. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:43:24  

Dziękuję za tą informację, tu jeszcze słowo od pana audytora bardzo proszę, oddaję panu głos.  

Daniel Piwowar (Audytor zewnętrzny) 2:43:31  

Szanowni Państwo, ja tutaj jeszcze dopowiem, nie wiem tu żadną nie jest tajemnicą, że audyt w zakresie 

funkcjonowania urzędu i poszczególnych stanowisk też jest procedowany. On do końca roku będzie 

zakończony. To nie jest też tak, że nikt tego nie widzi i nie analizuje. Pan wójt taką wiedzę na początku 

kadencji chce mieć, ja taki, ja taki raport, takie sprawozdanie też przygotowuje z poszczególnych stanowisk, 

kto jakie zadania wykonywał, wykonywał i to też będzie narzędzie do podejmowania decyzji i do analizy 

przez wójta, przez sekretarza przez osoby na, kierujące urzędem. Także, a odnośnie do tych wynagrodzeń tak 

na bieżąco taką myśl, że proszę państwa przez tyle lat już w kilkudziesięciu urzędach i pracowałem i pracuje. 

Tych raportów ma masę i teraz na bieżąco także ja, przy tym raporcie końcowym to, to ja się obliguje, że na 

te wynagrodzenia popatrzymy i ja coś doradzę bo niech, nie chciałbym, żeby to było też krzywdzące dla 

pracowników, bo to wiem, że tak się mówi kolokwialnie - siedzą, piją, kawę, zarabiają i coś tam, a to nie jest 

tak. Rzeczywistość jest troszkę inna i i to też trzeba mieć na uwadze, bo bym nie skłamał, że nauczyciele 

teraz bardzo dobrze zarabiają i, i no i co z tym faktem? No nikt nikogo nie krzywdząc, ale taka jest teraz 

prawda. I tak jest fakt. Urzędnik zarabia połowę z tego, co nauczyciel. No i też się ma czuć z tym dobrze? No 

to trzeba ważyć, co się mówi, bo to wszystko ma dwie strony. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:45:16  

Dziękuję, bardzo, dziękuję bardzo, ale za sekundkę oddam panu głos. Wcześniej tutaj pan wójt poprosił o 

możliwość odniesienia się, także bardzo proszę pana wójta.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 2:45:24  

Chyba że pan kierownik w tym temacie, bo ja troszeczkę chciałbym zmienić temat, przerzucić się na, skupić 

się na odpadach. Odpadach śmieciowych.  



Grzegorz Chmura (Kierownik referatu gospodarki komunalnej w Gminie Cisna) 

2:45:29  

Tak, ja chciałbym (...) O którym powiedział pan sekretarz. W naszym referacie gospodarki Komunalnej 

pracuje 9 osób fizycznych. I razem ze mną troje umysłowych. Także to jest razem. 12 osób. Nie wiem, to 

ponad 30% pracowników chyba naszej gminy.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:45:46  

Dziękuję bardzo, czy ktoś jeszcze chciałby zabrać tutaj głos? Jest pan wójt dalej? Tak, oczywiście bardzo 

proszę.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 2:45:53  

To ja chciałbym troszeczkę zmienić temat, skupić się na śmieciach, bo te dzisiaj, już tutaj i w audycie zostało 

to gdzieś tam wypunktowane i tutaj kierownik referatu też zwracał na to uwagę. I mam takie przesłanie do 

przedsiębiorców. Ja też z tego środowiska się wywodzę i wiem, że to zaciskanie pasa wokół przedsiębiorców 

to nic dobrego. To jest tak naprawdę koło napędowe w każdej gminie i przedsiębiorcy, żeby się rozwijać, to 

też muszą funkcjonować i to dobrze funkcjonować. No u nas to na razie kuleje. Liczę na to, że ten profil 

naszej gminy turystyczny rozwinie się w tą stronę, że tych przedsiębiorców będzie stać na jakby rzetelne, 

również podejście do kwestii związanych z gminą. O co mi chodzi? Jeżeli mamy deklarację, to róbmy to 

rzetelnie, bo oszukując, a tak trzeba to powiedzieć, wielu przedsiębiorców nie deklaruje poprawnie albo 

inaczej zadeklaruje, a przerzuca liczbę oddanych śmieci w śmieciach domowych - no sami sobie, że tak 

powiem, robimy pod górkę, dlatego, że później ten sąsiad, który mieszka obok nas, który jest wiekowy, no i 

jego śmieci kosztują dużo więcej, a tych przedsiębiorców w naszej gminie jest bardzo dużo. Czyli krótko 

mówiąc, oszukujemy sami siebie, bo później te śmieci nas wszystkich kosztują więcej. My się skupiamy w 

tym momencie na tym, żeby promować naszą gminę, żeby znaleźć rozwiązania takie jak zakup gruntów pod 

inwestycje, stworzenie możliwości rozwoju dla tej naszej gminy, która ma profil turystyczny, ale też z 

drugiej strony będziemy oczekiwać od przedsiębiorców deklarowania tego, jak to faktycznie wygląda i takiej 

uczciwości. Jeżeli będziemy ze sobą współpracować, to ta gmina się rozwinie. To jest chyba moje takie 

podsumowanie tego audytu, na który też teraz przed chwileczką patrzyłem.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:47:54  

Dziękuję bardzo kolejny wolny wniosek tak Pan Radny Andrzej Chmura bardzo proszę.  

Andrzej Chmura (Radny Gminy Cisna) 2:48:01  

Ja jeszcze chciałbym się spytać pana audytora, bo pan audytor nam przedstawił, ile tam hektarów ziemi 

zostało sprzedanych od 2006 roku nie? Czy pan brał pod uwagę tylko sprzedaż czy np. wymianę gruntu z 

lasami państwowymi, gdzie oddawaliśmy czasami nieużytki, a dostawaliśmy dobre ziemie pod inwestycję? 

Czy sprzedawaliśmy ludziom takie kawałki pierdu? Że tak powiem za parę złotych przydomowe?  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:48:30  

Bardzo proszę, coś pan odnieść tak bardzo proszę.  

Daniel Piwowar (Audytor zewnętrzny) 2:48:31  

Tak, tak. Przy tej przy tej analizie brałem pod uwagę wszystko tak, czyli to, gdzie były zamiany. Sprzedaż 

także to jest zbilansowana, to jest sprzedaż taka, jaka miała, była realnie po odjęciu tych zamian różnych, 

tak.Tam tak. Nie stricte sama sprzedaż i nie biorąc pod uwagę tego, że zmienialiśmy się, czy tam różne inne 

były prawa własnościowe, to wszystko było kompleksowo, kompleksowo ujęte.  



Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:49:03  

Dziękuję bardzo. Czy ktoś jeszcze chciałby tutaj raport w ramach wolnych w ramach wolnych wniosków? 

Coś jeszcze dodać? Szanowni Państwo, ja sobie pozwolę jeszcze tylko tak króciutko, bo skoro to są wnioski, 

to ja chciałbym tutaj 2 wnioski złożyć do pracowników odpowiednich Urzędu Gminy. Pierwszy wniosek jest 

taki, że jest dużo skarg mieszkańców, ja wiem, że to nie gmina za to odpowiada, ale może gdyby to od gminy 

wyszło, to by to było miało jakiś wydźwięk odnośnie, jakiś strasznych problemów z zasięgiem ostatnio 

telefonów u nas że coś, potem jakiś nadajnik jest zepsuty, coś takiego w pleju i mieszkańcy się skarżą, jeżeli 

mogłoby to być gdzieś przez kogoś, nie wiem zgłoszone, czy może gmina ma jakieś większe możliwości 

rozmawiania tutaj z operatorami. A drugi wniosek, który ja mam, nie wiem, czy przynajmniej okres 

świąteczny. Ja wiem, że teraz rozmawiamy cały czas tutaj o problemach finansowych naszej gminy, ale nie 

wiem, czy na ten rok coś się jeszcze w ogóle uda w związku z takim z takim budżetem. Ale może żebyśmy 

coś pomyśleli, to, o czym żeśmy mówili jeszcze jeszcze tam dużo, dużo wcześniej, czyli o jakieś formie 

doświetlenia tej ciemnej Wetliny, która w święta jest ciemna i smutna, a jest naszą wizytówką. Także może 

byśmy troszeczkę o tym o czymś takim pomyśleli, żeby tą Wetlinę jakoś tam świątecznie wspomóc? Także 

taki jest mój wniosek czy ktoś jeszcze coś tutaj bardzo proszę? Mamy jeszcze 1 wniosek od radnego bardzo 

proszę.  

Bogdan Niemczyk (Radny Gminy Cisna) 2:50:45  

Zapytanie, ale nie ludzie dopytywują się, dlaczego.  

Ośrodek zdrowia zaczął, że tak powiem, kuleć, po prostu nie ma lekarza. W tamtym tygodniu był w piątek, 

tylko po południu. Dzisiaj ludzie już bieli, jakiś nie wiem, być u lekarza, a nie ma, nie ma nikogo po prostu i 

zapytanie do mnie kierowane przekazuje dalej nie wiem, czy ktoś coś wie na ten temat.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:51:12  

Nie wiem, kto by mógł udzielić odpowiedzi na takie pytanie, no to bardzo proszę, pan wójt się tutaj 

zdecydował. Bardzo proszę.  

Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 2:51:20  

O tym dowiaduje się dopiero teraz, więc wykonam telefon do prezesa, który odpowiada za ośrodek zdrowia i 

zapytam się, skąd to wynika.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:51:29  

Dziękuję. Bardzo, bardzo proszę sołtys ze Strzebowisk. Bardzo proszę.  

Robert Piszczek (Sołtys wsi Strzebowiska) 2:51:35  

Ja chciałbym podziękować tylko służbom komunalnym za dostarczenie piasku do posypywania do skrzynek 

z piaskiem przy drodze. Także dziękuję. (...)  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:51:46  

Dziękujemy bardzo. Pan Radny Bogusław Bajorek bardzo proszę.  

Bogusław Bajorek (Radny Gminy Cisna) 2:51:51  

A ja mam takie pytanie do pana wójta, bo na początku było powiedziane, że w kwestii odśnieżania kierować 

ją do odpowiedniego pracownika w Urzędzie Gminy, kto tym pracownikiem będzie na zimę która 

nadchodzi?  



Dariusz Wethacz (Wójt Gminy Cisna) 2:52:03  

Osobą, która jest jakby wyznaczona do kontaktu z sołtysami, jest Mariusz Gałuszka. Dziękuję.  

Mateusz Świerczyński (Przewodniczący Rady Gminy Cisna) 2:52:13  

Dziękuję bardzo. Czy mamy jeszcze jakieś wolne wnioski? Nie widzę w takim razie Szanowni Państwo.  

Zakończenie obrad. 

Pkt 8. Zakończenie obrad sesji niniejszym zamykam obrady ósmej sesji Rady Gminy Cisna. Dziękuję 

wszystkim, do widzenia.  


